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In dit boek zijn geëmancipeerde,

initiatiefrijke individuen in en rondom het

landelijk gebied geportretteerd. De

zestien portretten weerspiegelen een

grote diversiteit aan mensen met eigen

waarden, leefstijlen en eigen keuzes. De

gekozen (voor)beelden tonen de lange

adem die vaak nodig is om echt een

verandering te realiseren. Ze zijn “uit het

leven gegrepen” en laten zien dat met

wilskracht en energie successen kunnen

worden geboekt.

Beelden van nieuwe emancipatie van

diverse doelgroepen in onze samenleving.

Hoe is dat beter te illustreren dan met een

kijk- en leesboek. Het boek vormt hopelijk

een inspiratiebron voor alle bewoners en

gebruikers van het platteland om eigen

initiatieven te ontplooien: initiatieven die

de kwaliteit van hun bestaan en

leefomgeving verbeteren.

De beelden in dit boek zullen het

ministerie van Landbouw, Natuurbeheer

en Visserij inspireren tot het ontwikkelen

van een nieuw emancipatiebeleid. LNV wil

het oude emancipatiebeleid dat uitging

van sekseverschillen verbreden. In het

nieuwe beleid is ook oog voor verschillen

in bijvoorbeeld leeftijd, etniciteit en

gezondheid. Het hanteren van deze

verschillen is ook voor LNV een

zoekproces, waarin zij recht wil doen aan

de diversiteit op het platteland.

De publicatie van dit boek vormt het

startsein voor een intern en extern LNV-

emancipatietraject.

Wij danken de betrokkenen die zich

hebben laten portretteren voor hun inzet

en hun doorzettingsvermogen. Zij staan

via hun portretten symbool voor de

emancipatie van het platteland in

Nederland.

De minister van Landbouw,

Natuurbeheer en Visserij

De staatssecretaris van Landbouw,

Natuurbeheer en Visserij

V
o

o
rw

o
o

rd

Diversiteit

en

emancipatie

op het

platteland



‘Buitengewoon – Diversiteit en

emancipatie op het platteland’ is geen

nota, maar een beeldenboek van het

ministerie van Landbouw, Natuurbeheer

en Visserij. Het toont een brede

diversiteit aan beelden van mensen in

en rondom het landelijk en groene

gebied. Wat wil het ministerie met dit

boek, vraagt u zich wellicht af. Het is

een goede en duidelijke manier om in

beeld en tekst te laten zien waar het bij

emancipatie ècht om gaat. Dat is onder

meer zelfwerk- en zelfredzaamheid van

mensen en een verantwoordelijkheids-

gevoel voor de eigen leefomgeving. Dit

boek geeft daarvan zestien voorbeelden.

Inspiratie

Als eerste kunnen de voorbeelden in dit boek

burgers, bewoners en gebruikers van het

landelijk gebied en groene uitlopers in de

stad inspireren tot eigen (emancipatoire)

initiatieven en activiteiten. Het woord

emancipatie staat bewust tussen haakjes,

want niet iedereen zal zijn of haar initiatief

als emancipatoir omschrijven. “Het is toch

‘gewoon’ wat we ‘buiten’ doen?”, zal

menigeen antwoorden. Dat vonden veel

geïnterviewden in dit boek ook.

Hoe dan ook, uiteindelijk is het enige dat telt

de broodnodige energie van al die mensen

die samen met anderen een initiatief trekken.

Zij leveren de synergie voor de versterking

van de kwaliteit van het landelijk gebied.

Schetsen

Als tweede wil LNV ook zèlf wat doen met de

zestien schetsen van eigenzinnige diversiteit.

Ze vormen als het ware het schetsboek voor

een nieuw emancipatiebeleid. Dit boek

markeert daarmee de overgang van specifiek

op vrouwen gericht emancipatiebeleid naar

een te ontwikkelen verbreed LNV-

emancipatiebeleid. Dat nieuwe beleid zal

zich richten op de grote diversiteit aan

groepen en wensen in onze samenleving, op

zelfbewuste mensen met verschillende

leefstijlen en waarden.

Emancipatie is inmiddels doorgedrongen in

alle facetten van onze samenleving. LNV

realiseert zich dat door aan te sluiten bij wat

mensen willen, haar beleid een grotere

effectiviteit kan ressorteren. Maar datgene

wat mensen allemaal willen, vergroot ook de

druk op publieke zaken als rust, ruimte,

sociale cohesie, culturele identiteit en

veiligheid. Die overdruk vraagt een duidelijke

rol van de overheid. Het is daarom voor LNV

de kunst om ruimte te bieden en in te spelen

op de diversiteit van groepen mensen en hun

wensen.

LNV moet dus een leer- en zoektraject door-

lopen om recht te doen aan de diversiteit van

de samenleving. Graag wil LNV dit interactief

vormgeven samen met mensen die beroeps-

halve en door hun werk-, woon- en verblijfs-

plek betrokken zijn bij ontwikkelingen

rondom platteland, voedselproductie en

groene ruimte.

Portretkeuzes

Bij de voorbereiding van dit boek was het

niet moeilijk om een lange lijst voorbeelden

aan te leggen. Zelfs die lijst was nog maar

een kleine afspiegeling van de ontelbare

waardevolle initiatieven. Toch hebben de

samenstellers van dit boek een keuze moeten

maken. Ze hebben zich laten leiden door

onder meer de volgende criteria: 

- diversiteit: initiatieven van en voor burgers,

consumenten, producenten, mannen,

vrouwen, jongeren, ouderen, allochtonen

en nieuwe samenwerkingsverbanden;

- emancipatoir gedrag: zelfredzaamheid, zelf

keuzes maken, zelf verantwoordelijkheid

nemen en werken aan positie- en

situatieverbetering;

- actuele thema’s binnen LNV-beleid: sociale

cohesie, culturele identiteit, economische

en ecologische duurzaamheid;

- maatschappelijk spelende zaken zoals

arbeid en zorg, leefbaarheid,

recreatiebehoeften en mobiliteit;

- regionale spreiding van de initiatieven.

Ten minste één criterium maar meestal meer,

zijn in de zestien portretten eenvoudig te

herkennen. De portretten laten boeren,

boerinnen, plattelandbewoners en

stedelingen zien die het heft in handen

nemen om hun leefomgeving een impuls te

geven, zich verantwoordelijk voelen voor

anderen, voor de natuur en onze

cultuurhistorie. Het laat particuliere en

publieke initiatieven zien die de

randvoorwaarden scheppen voor

economische zelfstandigheid en bedrijvig-

heid en voor het combineren van zorg en

werk buitenshuis. Er zijn voorbeelden van

maatschappelijke deelname van gehandi-

capten, van contacten tussen boer en burger

en tussen allochtonen en autochtonen. Al

deze inspirerende portretten samen vormen
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een bont palet van diversiteit.

De samenstellers van dit boek realiseren zich

dat ook andere keuzes mogelijk waren. Deze

keuze is een momentopname. Wel illustreert

dit beeldenboek hoe breed, gevarieerd en

veelzijdig emancipatie en diversiteit op het

platteland is.

En nu aan de slag

‘Buitengewoon’ markeert voor LNV de start

van een nieuw interactief beleidstraject en

een omslag in denken over emancipatie- en

plattelandsbeleid. Tevens hoopt het

ministerie dat het mensen en groepen

inspireert om eigen initiatieven en

activiteiten op te zetten die een bijdrage

leveren aan de kwaliteit van het landelijke en

groene gebied.



1Ark & Eemlandschap is een jonge vereniging van boeren en burgers uit de

regio Arkemheem (Gelderland) en Eemland (Utrecht). Samen ontwikkelen

ze initiatieven voor een duurzame en waarde(n)volle invulling van hun

leefgebied. Het platteland dat onder stedelijke druk staat vanuit het

westen, het oosten en het zuiden, moet daarmee een herwaardering en

een economische impuls krijgen. In ongeveer drie jaar tijd sloot bijna de

helft van de actieve boeren uit het gebied zich bij de vereniging aan, net

als een flink aantal burgers. 

Jan Huijgen
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Klompen aan, jasje aan en voor elke

boer als inspiratiebron het boek ‘Atlas

van het Vernieuwend Platteland’ onder

de arm. Zo ging Jan Huijgen, boer en

filosoof, op pad om collega-boeren te

motiveren voor de vereniging Ark &

Eemlandschap. Zijn persoonlijke,

doortastende en enthousiasmerende

aanpak misten hun uitwerking niet. Nu

de vereniging er staat wil voorzitter

Huijgen verder: naar het regiocontract. 

Jan Huijgen is niet zomaar een boer. Aan zijn

uiterlijk is niet veel bijzonders te zien, behalve

dat hij geen klompen en overall draagt. Het

bijzondere zit van binnen. Behalve boer en

afgestudeerd Wageninger is hij ook filosoof

en docent. “Ik ben een boerenjongen uit het

dorp Spakenburg, maar ik mocht graag

studeren. In Wageningen kreeg ik al snel een

bredere interesse in de maatschappij en

besloot ook filosofie te gaan studeren aan de

Vrije Universiteit van Amsterdam.” Tijdens

zijn studie in Wageningen kwam hij in

contact met agrarisch socioloog Jan Douwe

van der Ploeg. “Hij liet zien dat de

Nederlandse moderniseringslandbouw

slechts één mogelijk type landbouw is. In

Italië bijvoorbeeld wordt veel meer gezocht

naar het verhogen van de toegevoegde

waarde. Dat sprak me aan, dat idee van

boerderij-plus.” Het heeft hem nooit meer

losgelaten. 

Na zijn studie ging Huijgen les geven aan de

agrarisch hogeschool in Dronten – maar het

ouderlijk bedrijf lonkte. Daar kon hij aan de

slag met z’n ideeën. En dat was ook bittere

noodzaak. “Onze boerderij lag middenin het

dorp. Daar konden we niet verder. Toen

kreeg ik de kans hier aan de rand van

Bunschoten een nieuwe boerderij beginnen.”

Het werd een ecologische zoogkoeien-

houderij met ‘iets extra’. Samen met zijn

vrouw Maaike, ook voormalig docent,

nodigde hij basisschoolklassen uit en ont-

wikkelde voor de kinderen speciale lessen.

“Dat is een goede manier om bij burgers

goodwill te kweken voor het werk van de

agrariër.”

Drijfveer

Opgetogen was Huijgen toen in 1995 toen-

malig minister Van Aartsen zijn nota Dyna-

miek en Vernieuwing uitbracht. “Daar zat ik

op te wachten, het was de legitimatie voor al

mijn activiteiten.” Huijgen vatte het plan op

om zijn bedrijf te laten uitgroeien tot een

ontmoetingscentrum voor stad en platteland

en op grotere schaal zijn visie te verwezen-

lijken in de vereniging Ark & Eemlandschap.

Zijn leefomgeving had een stimulans nodig

en de boeren een nieuwe drijfveer, een

hernieuwd zelfvertrouwen en een financiële

ruggensteun. “De zware druk op de boeren

gaat me aan het hart. Door de oprukkende

steden is de grondprijs hier zo gestegen dat

bedrijfsuitbreiding en -overname heel

moeilijk zijn geworden. Daarbij komt nog

eens het woud van overheidsregels waardoor

boeren zich steeds onvrijer voelen. Boeren

komen knel te zitten. Ik heb het zelf ook

meegemaakt toen de boerderij uit het dorp

weg moest.” Huijgen wil laten zien dat

daarin ook een uitdaging kan worden gezien

om een nieuwe koers te kiezen, al moeten de

boeren daar wel voor knokken omdat het

overheidsbeleid vaak niet toegesneden is op

vernieuwing. “We hebben de maatschappij

zoveel te bieden. We moeten díé waarden

van het platteland voor het voetlicht halen

die ook economisch uitgebaat kunnen

worden. We moeten kunnen zeggen:

‘Burgers, hier heb je een prachtig gebied met

natuurwaarden en nog veel meer land-

schapsproducten. Wat heb je er voor over?’

In een gebiedscontract kunnen we met

elkaar zakelijke afspraken maken.” 

Wil je burgers zover krijgen, dan zul je hen

ook bij de ontwikkeling van het platteland

moeten betrekken, en dus een plek moeten

geven in de vereniging, vindt Huijgen.

Hoewel enkele agrarische natuur-

verenigingen dat al doen, is dat nog zeker

niet algemeen geaccepteerd. Omdat Huijgen

als boer weet hoe gevoelig participatie van

burgers ligt, betrok hij eerst de boeren bij de

vereniging. De burgers zouden vanzelf wel

komen. Huijgen speelde op de gevoeligheid

in door een onderscheid te maken in A-leden

(agrariërs) en B-leden (burgers). 

Omslag

Bij de start in 1998 met twintig agrariërs en

vijf burgerleden wilde Huijgen een goed

beeld krijgen van wat de agrariërs met de

vereniging willen. Studenten deden een

afstudeeropdracht naar het draagvlak onder

boeren, gefinancierd door de lokale Rabo-

bank. Agrarisch natuurbeheer bleek het

dichtst bij de boeren te liggen, hoewel er

veel scepsis was. “In het begin was er zeker

veel argwaan. Vooral in 1992 toen ik hier



begon. Publiciteit in diverse vakbladen hielp.

Ik liet zien dat ik niet zomaar iets riep. Maar

toen ik van de provincie Utrecht voor de

vereniging een ton subsidie kreeg voor

agrarisch natuurbeheer, gaven boeren me

schouderklopjes. Dat was de omslag.” De

vereniging groeide – met voorzitter Huijgen,

een actief bestuur en een deskundige

adviseurskring – uit naar een club van circa

negentig boeren en veertig burgers. 

Huijgen zou Huijgen niet zijn als hij niet

direct verdere stappen zette. Vier werkgroepen

kwamen er: een werkgroep natuur en land-

bouw, een voor educatie, een werkgroep

recreatie en een werkgroep PR en presen-

tatie. “De eerste twee lopen lekker”, vindt

Huijgen. De werkgroep natuur en landbouw

heeft het agrarisch natuurbeheer succesvol

op de rails gezet. Veel boeren hebben een

contract voor weidevogelbeheer, slootrand-

beheer, erfbeplanting of kleinschalige

agrarische natuurelementen. Educatie komt

langzamerhand van de grond. Een student

maakte het lespakket ‘Ga je mee naar het

vee?’ dat bedrijven kunnen gebruiken voor

basisscholieren. Aan recreatie moet nog

behoorlijk gewerkt worden. Vooral op dit

onderwerp wil de vereniging haar burger-

leden laten meedenken.

De Eemlandhoeve en Ark & Eemlandschap

hebben een sterke uitstraling. “Eerst leerden

wij veel van anderen, zoals van natuur-

vereniging Den Hâneker, nu leren anderen

van ons. Zo komen andere boeren en andere

verenigingen voor agrarisch natuurbeheer

hier kijken en samen met de provincie

Utrecht heeft de Eemlandhoeve een project

in Hongarije voor een informatiecentrum in

het wetland langs de rivier Tisza.” 

Robbertje vechten

Opvallend is het omvangrijke netwerk dat

Huijgen erop nahoudt. ‘Je kunt niet zonder’,

is zijn visie. “Wil je innovatie? Zoek dan

vooral partners buiten je directe bereik. Zij

hebben een andere kijk op dingen.”

Interessant is bijvoorbeeld het contact met

NICE bij Instituut Nijenrode (Netherlands

Institute for Cooperative Entrepreneurship,

een initiatief van coöperatie-professor Gert

van Dijk). “Hier zit de expertise van grote

coöperaties. Die kunnen we benutten.” In

een project ondersteunt NICE de profes-

sionalisering van de agrarische natuur-

verenigingen en milieucoöperaties.

Soms verloopt samenwerking minder gemak-

kelijk, zoals met grotere partijen als

gemeentes, Stichting Vernieuwing Gelderse

Vallei, Arcadis of de Kamer van Koophandel.

Huijgen gaat als het moet een robbertje

vechten niet uit de weg om te laten zien dat

je voor draagvlak van onder af moet

beginnen. “Veel organisaties hebben een top

down-benadering. Wij ontwikkelen

initiatieven vanuit de basis. Dat botst soms.

We zullen voordurend de gelijkwaardigheid

tussen ‘rode’ en ‘groene’ partijen moeten

bevechten.” Filosoof Huijgen neemt een

boek van tafel dat hem hierin inspiratie

geeft. “Lincoln on Leadership gaat over het

omgaan met tegenstrijdigheden. Als boer

ben ik met de boeren en overleg ik voor de

groene sector met managers van grote

bedrijven die forse belangen hebben in het

landelijk gebied. ‘Be a master of paradoxes’,

vertelt het boek. Ontwikkel dat.”

Inspiratie

Boeken zijn voor Huigen belangrijke

inspiratiebronnen, maar ook mensen en het

onuitputtelijke internet. “Ik heb leentjebuur

gespeeld bij het Franse gebiedscontract,

gevonden via de site van het Europese

Leader-project op de site van het Franse

ministerie van landbouw. In Frankrijk kunnen

individuele boeren een contract sluiten met

de overheid, waarbij ze een vergoeding

krijgen voor bijvoorbeeld hun werk aan

natuur, milieu, landschap, voedselveiligheid

en diervriendelijkheid. Maar het is natuurlijk

veel beter als groepen boeren gezamenlijk

één contract afsluiten en dan niet op

nationaal niveau maar regionaal. Dat

proberen wij te doen.” Hopelijk komt hij niet

te vroeg met het regiocontract. “Ik moet

leren niet te ver voor de muziek uit te lopen,

want ik moet ook zorgen voor draagvlak.”

Zoals Huijgen zijn inspiratie van elders haalt,

weet hij ook anderen te inspireren, getuige

het gastenboek. “Bedankt voor de geweldig

inspirerende en verzorgde ontvangst”,

schrijft de afdeling milieu van de gemeente

Amersfoort. “Voor ons uit Amersfoort is het

verrassend te zien hoe jullie activiteiten

voortkomen uit het werkelijke plattelands-

leven, compleet met boerennatuur, markt-

gerichte aanpak, etc. Alle ideeën worden

door ons meegenomen. We komen elkaar

zeker weer tegen.”

Vereniging Ark en Eemlandschap

secretariaat: Jan Huijgen

Bisschopsweg 5b, 3752 LK Bunschoten

t 033 299 9200

e eemlandhoeve@solcon.nl

i www.eemlandhoeve.nl



2In Deventer ging in 2000 het project ‘Boeren in de buurt, buurten bij de

boer’ van start. Allochtone Deventenaren bezoeken boeren in de

omgeving om kennis te nemen van hoe Nederlandse boeren wonen,

werken en leven. Andersom bezoeken boeren moskeeën en winkels,

om te kijken of zij daar afzet voor hun producten kunnen creëren. De

Stedelijke Organisatie Buitenlanders Deventer (SOBD) doet het project

in samenwerking met onder meer de regionale landbouworganisatie

GLTO. Het Landelijk Centrum Opbouwwerk (LCO) is het brein achter dit

project.

Anis Patty en Francesco di Maio
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Het is een zonnige zaterdag in juni. Op

het pleintje voor het gebouw van de

SOBD, Stedelijke Organisatie

Buitenlanders Deventer, staan ruim 25

mannen en enkele vrouwen klaar met de

fiets aan de hand. De sfeer is uitgelaten,

als van een klas die op schoolreisje gaat.

De groep Turken, Spanjaarden, Bosniërs,

Koerden, Marokkanen en Italianen gaan

vandaag op bezoek bij twee boeren-

families. Ze gaan kijken hoe er op

Nederlandse boerderijen wordt gewerkt,

hoe een boer zijn dieren verzorgt, hoe

hij woont en leeft. Kortom, zij gaan

‘buurten bij de boer’.

Hoewel het bezoek aan de twee boeren

alweer een tijd is geleden en er nog geen

concrete afspraken zijn voor een tweede

bezoek (mede door de MKZ-crisis van 2001),

leeft het project heel sterk bij de twee

initiatiefnemers: Anis Patty, de enthousiaste

coördinator van het project ‘Boeren in de

buurt, buurten bij de boer’ en Francesco di

Maio. Patty is vanuit de Deventer Raster

Welzijnsgroep als projectmedewerker

gestationeerd bij de SOBD. Di Maio is

voorzitter van deze organisatie en ook de

voorzitter van het Italiaans comité. Hun

betrokkenheid bij de landelijke omgeving van

deze mooie stad aan de IJssel is groot. Dat

komt niet in de laatste plaats door de impact

van het project Landstad Deventer, waarbij

de stad Deventer moet worden

samengevoegd met de omliggende dorpen

Diepenveen, Schalkhaar, Okkenbroek en

Lettele. In het kader van die herindeling

hebben medewerkers van Landstad Deventer

een informatieronde langs inwoners van

Deventer gemaakt, om te informeren hoe zij

tegen de herindeling aankijken en welke

wensen zij hebben over de infrastructuur.

Tijdens die ronde kwamen zij ook bij de

SOBD terecht. De allochtonenorganisatie

reageerde enthousiast op de belangstelling

van project Landstad voor hun ideeën over

de inrichting van het landschap. 

Anis Patty: “Naar onze ideeën was nog nooit

gevraagd! En dat terwijl de meeste buiten-

landers oorspronkelijk van het platteland

komen. Door de stijgende huizenprijzen in

de binnenstad gaan steeds meer buiten-

landers in de nieuwe wijken buiten de stad

wonen. Zij raken dus meer en meer betrok-

ken bij dit gebied, dat ze nauwelijks kennen.”

Hij vervolgt: “Buitenlanders gaan soms toch

op een andere manier met de omgeving om,

dus wij hebben wel degelijk onze eigen

ideeën en wensen over de inrichting van het

gebied. Autochtone Deventenaren maken

een wandeling langs de IJssel om naar de

boten te kijken, terwijl Turkse en Marok-

kaanse vrouwen er zoeken naar planten en

kruiden. Buitenlandse families trekken graag

op zondag met z’n allen de natuur in om te

eten en te drinken. Maar door alle voor-

schriften kan er nergens gebarbecued

worden zonder dat je direct de brandweer op

je dak krijgt. Bij de medewerkers van Landstad

Deventer hebben wij daarom gepleit voor

méér groen in en rond de stad, en voor

plekken om te kunnen picknicken en te

barbecuen.”

Doen!

Anis Patty hoorde via LCO, GLTO en Raster,

alle betrokken bij Landstad Deventer, van het

project Boeren in de buurt, buurten bij de

boer. Hij was direct enthousiast en legde het

plan voor aan het SOBD-bestuur. 

De reactie was unaniem: dit gaan we doen!

Di Maio: “In je eentje stap je niet zo snel op

je fiets om eens bij een boer aan te kloppen.

Nu hadden we een ingang om erheen te

gaan. En bij de buitenlanders die bij de SOBD

zijn aangesloten, was de wens om meer van

het platteland te zien heel groot.”

De organisatie van het bezoek aan boeren-

bedrijven gebeurde samen met Isala, een

plattelandsorganisatie uit Deventer, en het

plaatselijke Milieucentrum. De SOBD nam de

mobilisatie van de deelnemers op zich, Isala

benaderde de boeren en het Milieucentrum

verzorgde de mailings. De samenwerking

verliep uitstekend. 

Isala vond twee boerenfamilies bereid om de

groep te ontvangen. De achterban was

enthousiast, want er stapten uiteindelijk 25

deelnemers die zonnige zaterdag in juni

2000 op de fiets. Het bezoek aan de twee

families was een groot succes. De deel-

nemers vonden het interessant te zien hoe

Nederlandse boerderijen reilen en zeilen.

Vooral het multifunctionele karakter van de

bedrijven baarde opzien. Zo was men verrast

over de bed & breakfast bij een agrariër. 

Di Maio: “Toen mijn familie overkwam heb ik

het adres van die boer doorgegeven. Helaas

konden ze er niet terecht vanwege de MKZ-

crisis.”

Na de bedrijfsbezoeken is er samen met

medewerkers van Isala geluncht in het dorp

Een

kennismaking

tussen

verschillende

culturen



Lettele. Patty vertelt over een aardig

bijkomend effect van het project voor de

plattelandsomgeving die nog niet zo gewend

is aan buitenlanders. “In het restaurant

hadden ze nog nooit zoveel buitenlanders in

één keer ontvangen! Vooraf heb ik gebeld

om te bespreken wat er op tafel zou komen,

omdat er moslims bij waren. Ze moesten het

menu veranderen en dat deed wel wat stof

opwaaien, maar uiteindelijk was het allemaal

prima in orde.” De groep praatte na de lunch

op het Milieucentrum na over het bezoek.

Patty: “Daar ontstond een leuk idee bij een

Spaanse deelnemer. Hij bedacht de zelfpluk-

gaard. Boeren hebben vaak problemen met

de fruitpluk, onder meer door personeels-

gebrek en financiële problemen. Er zijn

genoeg buitenlanders die het leuk vinden al

dan niet tegen vergoeding om hun eigen

fruit te oogsten. Dit idee wordt nu verder

uitgewerkt.”

Boer aan zet

Het project heet niet voor niets ‘Boeren in de

buurt, buurten bij de boer’. Het is dan ook

de bedoeling dat boeren op hun beurt ‘de

buurt’ intrekken. Daarom zijn er bezoeken

georganiseerd naar moskeeën en winkels,

waar de buitenlandse bevolking vlees en

andere producten koopt. Voor de meeste

boeren is het een onontgonnen gebied om

daar hun producten, al dan niet speciaal voor

de doelgroep geproduceerd, af te zetten. Dit

bezoek van boeren aan buitenlanders in de

stad is inmiddels opgenomen in het Zebra-

project van Raster, dat zich hard maakt voor

ontmoetingen tussen autochtone en alloch-

tone Nederlanders. Daar past ‘boeren in de

buurt’ naadloos bij.

SOBD gaat ondertussen verder met haar deel

van het project, ‘Buurten bij de boer’. Dat

blijft vooralsnog beperkt tot het uitwerken

van de ideeën die zijn voortgekomen uit het

eerste bezoek, zoals de zelfplukgaard.

Een ander idee dat het bezoek heeft voort-

gebracht, kreeg een wat minder positieve

ontvangst. De organisatoren hadden het idee

opgevat een route te maken langs boeren-

bedrijven die producten aan huis verkopen.

Er moest een lijst komen van huisverkoop-

adressen voor alle Deventenaren. Bij de

uitwerking van het idee bleek echter dat

slechts twee van de twintig benaderde

boeren er positief tegenover stonden. De

reden daarvan is niet helemaal duidelijk; dit

contact met de boeren verloopt via GLTO. Als

de wat terughoudende opstelling van de

boeren Anis Patty al teleurgesteld of

geïrriteerd heeft, dan laat hij het niet merken.

“Het deed me weer eens goed beseffen dat

integratie van twee kanten moet komen.

Voor elk project moet je draagvlak creëren.

Dat is in dit geval bij de allochtonen goed

gelukt, maar bij de boeren nog niet helemaal.

Daar moeten wij ons in kunnen verplaatsen.”

Patty geeft het niet op: de verkooplijst staat

hoog op zijn prioriteitenlijstje.

Opbrengst

Ondanks deze tegenvaller heeft het project

volgens Patty en Di Maio veel goeds opgele-

verd. SOBD wordt steeds vaker benaderd

door andere organisaties die contacten

willen leggen tussen allochtonen en platte-

landsorganisaties. De bekendheid van SOBD

op dit terrein is dan ook behoorlijk toe-

genomen. Intern voor SOBD is het van

belang dat er een gezamenlijke activiteit

voor de buitenlanders heeft plaatsgevonden.

Dat allochtonen kennismaken met autoch-

tone Nederlanders is belangrijk, maar het is

ook waardevol dat buitenlanders onderling

elkaar (beter) leren kennen. En verder is er

met Isala en het Milieucentrum nog steeds

intensief contact. Het beleid van SOBD om

zoveel mogelijk ‘over de heg te kijken’ heeft

met het project dan ook op diverse manieren

gestalte gekregen. Aardige bijkomstigheid:

bureau Forum schreef een landelijke

wedstrijd voor integratieprojecten uit, die

door het Deventer project werd gewonnen.

Er was waardering voor de manier waarop

de vrijwilligersorganisatie SOBD heeft samen-

gewerkt met de professionele organisaties

Isala en Milieucentrum. Maar de bekroning

gold vooral het streven om de afstand tussen

platteland en allochtonen te overbruggen, én

de vruchtbare ideeën die dat heeft

opgeleverd.

Stedelijke Organisatie Buitenlanders 

Deventer (SOBD)

Anis Patty, Assenstraat 11 

7411 JR Deventer

t 0570 610 606

e a.patty@rastergroep.nl
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Veel mensen wonen graag op het platteland. Voor jonge gezinnen

ontbreken echter vaak essentiële voorzieningen zoals kinderopvang. Joke

Verhage heeft op het Zeeuwse eiland Tholen een unieke opvangformule

ontwikkeld. Kleinschalig, maar met de kwaliteitsgarantie van een grote

organisatie. Inmiddels telt het eiland zes zogenoemde Puk-en-Muk-huizen

waar één leidster maximaal zes kinderen in de leeftijd van nul tot vier

verzorgt. Een doorslaand succes dat nu landelijk navolging krijgt.

Joke Verhage





Tot 1993 was er op het eiland Tholen

geen kinderdagverblijf te vinden. In dat

jaar opende kinderdagverblijf Puk en

Muk haar deuren. De scepsis was groot

onder de van oorsprong conservatieve

bevolking maar Puk en Muk voldeed aan

een behoefte. Sterker nog, Puk en Muk

wakkerde de vraag naar kinderopvang

verder aan. Maar terwijl Haagse regels

zijn toegesneden op realisatie van

relatief grote dagverblijven was op

Tholen juist behoefte aan kleinschalige

centra. Dat bracht Joke Verhage op een

briljant idee.

“Een van de mooiste stukjes Zeeland.” Joke

Verhage, directeur van ‘Satellite, Partners in

kleinschalige Kinderopvang’, geniet zichtbaar

van het uitzicht over de Oesterdam. Water,

indrukwekkende wolkenpartijen, een weids

landschap. De dam verbindt Zuid-Beveland

met Tholen. Het panorama maakt in één klap

duidelijk waarom wonen in Zeeland steeds

populairder wordt. De provincie biedt rust en

ruimte vlakbij grote steden als Rotterdam,

Dordrecht, Breda, Roosendaal en Bergen op

Zoom. Ideaal voor gezinnen met jonge kinde-

ren. Maar met de komst van jonge gezinnen

neemt ook de behoefte aan kinderopvang

toe. Daar weet Joke Verhage alles van. Ze

stond begin jaren negentig aan de wieg van

de Stichting Kinderopvang Tholen (SKOTh).

Lastig laveren

Tholen is een eiland met louter kleine dorpjes.

Tholen, St. Annaland, Oud-Vossemeer, 

St. Maartensdijk. Kortom, een echte platte-

landsgemeenschap. “In 1990 kende Tholen

geen kinderdagverblijven”, vertelt Verhage.

Veel vrouwen zegden destijds na de komst

van kinderen gewoon hun baan op. Anderen

maakten gebruik van het grijze circuit, zoals

Verhage het uitdrukt. “Moeder, schoon-

moeder of de buurvrouw springen dan bij in

de verzorging.” Als lid van de emancipatie-

werkgroep van de gemeente Tholen raakte

Verhage betrokken bij de realisatie van

kinderopvang op Tholen. “Dat was soms

lastig laveren. De SGP is goed voor de helft

van het aantal zetels in de gemeenteraad.

Die partij ziet kinderopvang helemaal niet

zitten. In hun ogen horen vrouwen thuis te

blijven en voor de kinderen te zorgen.” De

opstelling van de SGP zorgde er voor dat

andere fracties zich terughoudend opstelden

in de discussie over kinderopvang.

Goede ontvangst

Desondanks opende in 1993 Puk en Muk

haar deuren, een kinderdagverblijf in het

plaatsje Tholen met Verhage als directeur.

“Puk en Muk werd, na een aarzelende start,

heel goed ontvangen. Zelfs de achterban van

de SGP maakt gebruik van de voorziening.”

Verhage kan een glimlach niet onderdruk-

ken. Maar voor veel ouders op Tholen bleef

de afstand tot het kinderdagverblijf een

struikelblok. Soms bieden gastouders uit-

komst. De baby of peuter gaat dan niet naar

het kinderdagverblijf, maar wordt onder-

gebracht in een gastgezin. Dat gebeurt

onder auspiciën van de kinderopvangorgani-

satie. De gastgezinnen worden vantevoren

gescreend. Eisen aan de opleiding of

gevolgde cursussen worden echter niet

gesteld. En dat is een groot nadeel, vindt

Verhage. “Het moet klikken tussen ouder en

gastouder, er moet vertrouwen ontstaan. Dat

is de enige kwaliteitsgarantie die je als

kinderopvangorganisatie kunt bieden. En dat

zat me enorm dwars.” Verhage weegt haar

woorden. “De discussie rond gastouders ligt

gevoelig.” Landelijk maken ouders veel

gebruik van de formule. Soms nood-

gedwongen, vanwege een schrijnend plaats-

gebrek bij de kinderdagverblijven.

Tegelijkertijd daalt het animo voor gast-

ouderschap: de financiële vergoeding houdt

niet over, zeker niet binnen het nieuwe

belastingstelsel. Steeds meer gastouders

kiezen daarom voor een reguliere baan. 

“lk wilde ouders méér kwaliteitsgaranties

bieden”, vertelt Verhage. Dat idee rijpte

tijdens haar deeltijdopleiding Hoger Manage-

ment. In het kader van die studie sleutelde

Verhage aan een nieuwe vorm van kinder-

opvang: kleinschalig en passend bij het

karakter van Tholen. Gastouders moeten

eerst een gedegen cursus doorlopen en ze

worden benaderd als zelfstandige onder-

nemers. Al snel zag Verhage de voordelen

van een franchiseformule waarbij vrouwen

onder de vleugels van Puk en Muk her en der

op Tholen kleinschalige kinderdagverblijven

zouden exploiteren.

Voor de realisatie van haar ideeën klopte

Verhage bij diverse instanties aan voor

financiële steun. Bij de provincie Zeeland

kreeg ze nul op het rekest. Ook Brussel gaf

niet thuis. Uiteindelijk vond ze gehoor bij

Laser in Dordrecht. Het ministerie van

Landbouw bleek een potje te beheren voor

innovatieve projecten ter verbetering van de
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leefbaarheid van het platteland. “Dit project

paste precies in die doelstelling. Op het

platteland wordt werkgelegenheid geschapen

en tweeverdieners blijven in de dorpen

wonen dankzij de aanwezigheid van kinder-

opvangvoorzieningen.” LNV stelde 225.000

gulden ter beschikking om de franchise-

formule verder te ontwikkelen.

Volwaardig inkomen

Verhage wist het project zodanig op te rekken

dat een ‘gastouder-nieuwe-stijl’ maximaal zes

kinderen per dag mocht verzorgen met een

maximum van dertig verschillende kinderen

per week. “Met dank aan de welwillende

medewerking van de gemeente Tholen.” Met

een dergelijke omvang zijn de betrokken

onderneemsters in staat een volwaardig

inkomen uit hun activiteiten te genereren,

leert een snelle rekensom van Verhage. “De

vergoeding bedraagt tien gulden per uur per

kind. Bij een gemiddeld aantal uren van 130

per week bedraagt de omzet zo’n 62.000

gulden per jaar. Daar gaan de kosten van

onder andere luiers, eten, drinken en speel-

voorzieningen nog vanaf.” 

Een advertentie van de Stichting Kinderopvang

Tholen (SKOTh) voor de werving van

kandidaat-onderneemsters leverde zeventig

serieuze reacties op. “Een teken dat veel

vrouwen op Tholen een bedrijf in de kinder-

opvang zagen zitten.” Na een eerste selectie

bleven twintig kandidaten over. Daarvan

melden zich er uiteindelijk tien voor de

speciaal ontwikkelde leergang Zelfstandig

ondernemen in de kinderopvang. “Tien

pioniers”, aldus Verhage. “Met een uiteen-

lopende achtergrond. Van boerin tot kapster

en van leidster op een kinderdagverblijf tot

administratief medewerkster.”

Groot avontuur

De leergang werd ontwikkeld in samen-

werking met ROC Zeeland en bestaat uit vijf

onderdelen: algemene ondernemersvaardig-

heden, communicatie en sociale vaardig-

heden, pedagogische vaardigheden, training

en begeleiding en public relations. De cursus

is mede tot stand gekomen dankzij een

financiële bijdrage van 48.000 gulden vanuit

het Europees Sociaal Fonds (ESF). De leer-

gang vond plaats van november 1998 tot

maart 1999. “Een spannende periode”, blikt

Verhage terug. “We begonnen aan een groot

avontuur, zekerheid op voldoende werk kon

ik de cursisten echter niet bieden. Dat leidde

vaak tot onzekerheid onder de deelnemers.

Maar ik was overtuigd van de levensvat-

baarheid van dit project. Die overtuiging

probeerde ik telkens over te brengen op de

deelneemsters.” Alle cursisten hebben de

leergang met succes afgerond. Zes daarvan

exploiteren inmiddels een Puk-en-Muk-huis.

Aan deze verblijven worden strenge eisen

gesteld: kindvriendelijk en vooral veilig.

De franchiseformule behelst overigens meer

dan het doorlopen van een cursus. De huizen

werken volgens het handboek van de SKOTh.

Regelmatig voert de stichting controles uit

en de franchisenemers volgen op gezette

tijden opfriscursussen. En de huizen moeten

beschikken over een zogenoemde achter-

wacht, mocht de vaste begeleidster onver-

wachts uitvallen. De opzet is een doorslaand

succes. Alle huizen zitten vol, hier en daar is

al weer sprake van een wachtlijst.

Nieuwe bestemming

Verschillende gebouwen doen nu dienst als

Puk-en-Muk-huis: een oud cafeetje, een

boerderij, een voormalig bankgebouw. Ze

hebben een nieuwe bestemming gekregen.

Caroline Krijgh runt in Oud-Vossemeer het

Puk-en-Muk-huis Kids en Co in een voor-

malig seniorenwoninkje. Ze is zeer enthou-

siast. “De kleinschaligheid vind ik een groot

voordeel. Ik heb gewerkt in een kinderdag-

verblijf maar het contact met kinderen en

ouders liet daar te wensen over. Hier kan ik

de kinderen alle aandacht geven. Bovendien

ben ik binnen deze formule zelfstandig

ondernemer. Dat spreekt mij zeer aan.”

Verhage kan het succes van de Puk-en-Muk-

formule wel verklaren. “We hebben van het

gastouderschap een echt beroep gemaakt

waaruit men een volwaardig inkomen kan

genereren. Wij spreken dan ook niet meer

van gastouders maar van ‘Partners in klein-

schalige kinderopvang’.” 

Inmiddels heeft Verhage haar baan als

directeur van SKOTh opgezegd en het bedrijf

Satellite opgericht. Satellite beheert zelf-

standig de franchiseformule op Tholen. Dat

gaat Satellite nu ook in andere delen van

Nederland doen. “Er liggen plannen in

Friesland, in het oosten van Brabant en in

Noord-Holland. De belangstelling voor de

formule is enorm.”

Satellite,

Partners in kleinschalige kinderopvang

Joke Verhage

Postbus 11, 4410 AA Rilland

t 0113 551 738

m 06 53728546

i www.satellite-partner.nl
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Het aantal vrouwelijke ondernemers in de land- en tuinbouw is niet erg

hoog, maar groeit wel. In 2000 was van alle bedrijfshoofden 9 procent

vrouw, ofwel ruim 12.000 van de in totaal 135.000 (Centraal Bureau voor

de Statistiek). In de glasbloementeelt ligt dat percentage op twintig. Deze

vrouwen runnen soms alleen, maar vaker samen met hun partner of

anderen een bedrijf. Hoewel het in deze sector niet ongebruikelijk is dat

een vrouw ook deelneemt aan de bedrijfsvoering, varieert hun werkelijke

betrokkenheid nogal. Bernadette Bijman-Kroon is in ieder geval zeer

betrokken. Met haar man heeft ze de taken op de rozenkwekerij verdeeld

en de bedrijfsbeslissingen nemen ze samen.

Bernadette en Win Bijman-Kroon





Acht jaar geleden begonnen Bernadette

Bijman-Kroon en haar man Win in het

Noord-Hollandse Obdam een rozen-

kwekerij. Samen zetten ze hun

schouders eronder. Intussen bouwde

Bernadette in haar sector naams-

bekendheid op – als columnist in het

vakblad Bloemisterij en als bestuurder.

Alsof het niet genoeg is, voedt ze vier

kinderen op en hoopt straks tijdens de

Floriade andere tuinders rond te leiden.

“Ja, ik heb veel energie”, erkent ze,

“misschien meer dan anderen. Maar ik

doe niet alles tegelijk, hoor, gewoon na

elkaar.” Een interview met een

ambitieuze vrouw.

Het liefst was ze melkveehouder geworden.

Haar hele jeugd heeft ze ernaartoe gewerkt.

“Van kind af aan wilde ik boerin worden om

met koeien te kunnen werken. Tussen mijn

zevende en zeventiende was ik dagelijks op

een boerderij te vinden.” Een opvallende

keuze voor een Amsterdamse. Na de

middelbare school volgde ze de middelbare

landbouwschool, vervolgens de hogere. Ze

ging aan de slag bij DLV Adviesgroep en gaf

melkveehouders bedrijfsadviezen. Haar

droom leek uit te komen toen ze een zoon

van een melkveehouder uit Obdam tegen het

lijf liep: Win, de man waarmee ze later zou

trouwen. Helaas, hij had van jongs af een

heel andere droom: een tuinderij beginnen.

Het werd een rozenbedrijf. “Je kunt misschien

zeggen dat die keuze geen toonbeeld van

emancipatie is, maar hij vroeg me of ik het

ook écht wou. Anders zou het niet doorgaan.”

Ze stemde ermee in, samen maakten ze

plannen, samen gingen ze op zoek naar een

bestaand bedrijf dat ze konden overnemen.

Dat lukte niet. Grond kopen en helemaal van

de grond af beginnen wel. “Wat ik voor heb

op andere agrarische vrouwen is dat ik echt

samen met mijn man een bedrijf kon begin-

nen. Meestal kom je als vrouw erbij in een

bestaand bedrijf. Dan kom je er moeilijk

tussen.”

Argumenten

Dat het in de glastuinbouw bijzonder is om

samen te werken, werd onderstreept door

hun nominatie voor de landelijke prijs

‘Agrarisch Ondernemer 1996’ van het

Agrarisch Dagblad. Het juryrapport meldde:

“Samen ondernemen als vrouw en man, dat

is de kracht van de rozentelers Win en

Bernadette Bijman.” Een prijs sleepten ze niet

in de wacht, maar het was al opmerkelijk

genoeg dat ze genomineerd waren. Hun

bedrijf bestond nog maar koud drie jaar.

Win heeft de groene vingers en is verant-

woordelijk voor de teelt. Bernadette mist

juist die groene vingers maar kan begroten,

boekhouden en contacten onderhouden.

“Ik ben ook technisch geïnteresseerd. Als het

nodig is, leid ik groepen tuinders rond. Ze

moeten alleen niet te diep ingaan op de

teelt. Maar over de teeltgoten, de keuze van

substraat, de verwarming kan ik wel alles

vertellen.” Ze is dan ook een volwaardige

gesprekspartner bij bedrijfsbeslissingen.

“Laatst moesten we een nieuw schermdoek

aanschaffen. Win wou LS16, ik LS15. We

sloegen elkaar met argumenten om de

oren”, lacht ze. “Uiteindelijk gaat het erom

weloverwogen keuzes te maken en de

wisselwerking tussen ons is heel vruchtbaar.”

Uitzingen

Hun samenwerking mag dan succesvol zijn,

tegenslag hebben ze ook moeten incasseren.

Bij de start waren ze zo moedig om in een

sector met een dalende markt te stappen.

Gelukkig trokken de prijzen later aan.

Aanvankelijk braken hun ruiten bij elk zuchtje

wind – de fout geïnstalleerde energie-

schermen bleken de boosdoeners –, en de

WKK-installatie ging kapot. Daarna ging het

enkele jaren goed. Tot vorig jaar. 2000 was

financieel gezien een jaar om snel te

vergeten. Er kwam rook in de kas en de

rozen liepen schade op. “Maar de geboorte

van de tweeling maakte alles goed. Nu is het

de sterk gestegen gasprijs die zelfs bij de

beste bedrijven de winst eraf haalt. Hopelijk

geeft de liberalisering van de energiemarkt

wat lucht, anders gaan veel bedrijven

verloren. Gelukkig hebben wij een modern

bedrijf en enkele goede jaren achter de rug.

Wij zingen het nog wel even uit.” De

geplande uitbreiding van de kassen is wel

even uitgesteld.

Voor het reilen en zeilen thuis is Bernadette

het meest verantwoordelijk. Ze zorgt ervoor

dat de huishouding wordt gedaan en dat de

kinderen Wout (7), Jonathan (5) en de baby-

tweeling Valentijn en Dominique worden

verzorgd. Ze vindt het geen punt.

Emancipatie betekent voor haar dat je keuzes

kunt maken. “Win doet thuis zijn best”, zegt

ze. “Ik ben in dit soort zaken heel realistisch.

Hij is ook geld voor ons aan het verdienen.
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Als het druk is op het bedrijf, dan is er maar

één die dat werk kan doen. Waar het mij

uiteindelijk om gaat dat je zelf keuzes maakt,

dat je je niet gedwongen voelt tot een keuze.

Als een vrouw er bewust voor kiest om thuis

te werken, is dat wat mij betreft in orde. Als

ze maar gelukkig is met haar keuze. Als je

het ziet als een opoffering, moet je het

bespreekbaar maken. Mannen zien niet dat

je je opoffert en waarderen het dus ook niet.

Uiteindelijk werkt dat ook negatief door in je

relatie.”

Zendingsdrang

Alléén al het werk in het gezin doen, dat lukt

Bernadette niet met al haar werkzaamheden.

Een kinderoppas en een hulp in de huis-

houding springen bij. “Ik moet hulp krijgen

om iets in het bedrijf of daarbuiten te

kunnen doen. Vooral omdat ik gesolliciteerd

heb op een baan op de Floriade”, zegt ze

achteloos. “Een paar keer zag ik langs de

weg een advertentie waarin ze een woord-

voerder zochten. Echt iets voor mij. Nou ja,

dacht ik, dat kan ik er niet bij hebben.” Op

een goede dag reed ze samen met Win langs

de bewuste advertentie. “Bernadette, dat ben

jij!” zei Win. Bernadette antwoordde: “Ik heb

er toch geen tijd voor.” Win: “Wil je het

echt? Dan doe je het toch.” De fulltime

functie was te veel. Het is een beperktere

taak geworden: collega’s en buitenlandse

tuinders rondleiden door de Kas van de

Toekomst en hostesses inwerken in de

glastuinbouw.

Wat trekt haar nu zo aan in deze functie?

“Ik heb zendingsdrang.” Dat verklaart ook

haar columns en bestuurswerk.

Als columnist schrijft ze wekelijks over het

leven op een tuinbouwbedrijf. Het liefst

draagt ze kennis over of laat ze een bood-

schap doorklinken. “Kijk uw energierekening

na, bij die van mij klopte er niets van.” Af en

toe haalt ze iemands woede op de hals. “We

kochten voor de belichting een installatie van

6.000 kilowatt. Bij nameting bleek dat tien

procent minder te zijn. Wat ik als antwoord

van de fabrikant kreeg? Dat is standaard,

mevrouw. In mijn column maakte ik vervol-

gens een vergelijking met iemand die tien

gebakjes bij de bakker koopt en er bij thuis-

komst negen in de doos vindt. Standaard-

afwijking, mevrouw. Dat heeft heel wat stof

doen opwaaien in de installatiewereld.”

Onderaan begonnen in de structuurboom

van de WLTO, is ze opgeklommen tot op

landelijk niveau: de LTO-vakgroep Glas-

tuinbouw. De eerste keer dat de LTO-

vakgroep haar vroeg voor een bestuurs-

functie zei ze nee. Ze wilde er niet zitten om

het feit dat ze vrouw is. “Het is een kwali-

teitszetel voor vrouwen. Het bestuur wil een

evenwichtige vertegenwoordiging van de

achterban stimuleren, maar er zijn heel

weinig vrouwen in de regionale besturen,

net als weinig jongeren.” Uiteindelijk stemde

Bernadette in. “Omdat ik ambitieus ben en

hoop dat andere vrouwen zien dat zij het

ook kunnen. Maar ik zal zeer zeker niet

alleen in het bestuur zitten om vrouwen te

vertegenwoordigen.” Na een inwerkperiode

van zes maanden krijgt ze een eigen

portefeuille. Haar voorkeur gaat uit naar

ruimtelijke ordening. “Dat is een interessant

onderwerp. Denk aan de nieuwe glas-

tuinbouwlocaties.” Tegen de dikke stapels

post die ze moet gaan lezen ziet ze niet op.

“Dat vind ik leuk. Ik lees graag.”

Het besturen ervaart Bernadette als een

hobby. Ze vindt het leuk om met haar hoofd

te werken, om geestelijk de degens te

kruisen. Het wordt pas echt leuk als ze

tegenover haar tegenstander zit. Gelukkig

maar, aan andere hobby’s dan de verzorging

van haar kat, hond, geiten en paarden komt

ze verder niet toe. Een grote hobby is ook

paardrijden, maar omdat ze daar met de

kleine kinderen te weinig tijd voor heeft,

heeft ze haar favoriete paard verkocht. Dat

viel zwaar. De IJslandse merrie met veulen

zijn gebleven.

Rozenkwekerij Bernadette en Win Bijman

Duivenweide 7, Opdam

t 022 645 3443

i www.bijmanrozen.nl
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Stichting Boerderij en Erf Alblasserwaard/Vijfheerenlanden adviseert

eigenaren van historische gebouwen en overheden over behoud en

ontwikkeling van monumenten. Dat gebeurt door persoonlijk advies, een

handboek, cursussen en vertegenwoordiging in tal van commissies en

adviesorganen. Het resultaat: boerderijen worden van de sloop gered en

nieuwe economische dragers in de streek krijgen kans in de historische

gebouwen. De vereniging die aan de stichting gekoppeld is, organiseert

lezingen, excursies en tentoonstellingen.

.

Dick de Jong





De Stichting Boerderij en Erf heeft een

vliegende start gekend. De tijd en de

streek waren er rijp voor. Behoud, maar

zeker ook ontwikkeling van historische

boerderijen in de Alblasserwaard en de

Vijfheerenlanden is haar doel. De oude

gebouwen worden vaak gered door er

een nieuwe bestemming aan te geven.

Dat is goed voor de plattelands-

economie en de toeristische aantrekke-

lijkheid. En dus ook goed voor de hele

streek.

Wie door de Alblasserwaard of de Vijf-

heerenlanden rijdt, valt het onmiddellijk op.

Hier staan nog heel veel markante histo-

rische boerderijen van het hallehuistype.

De strijd tegen het water is in steen

getekend. Alle details aan de gebouwen

wijzen erop dat de bewoners voorbereid

waren op de komst van het water. 

De woonheuvel waarop ze gebouwd zijn, als

eerste bescherming. De trapjes naar het

woonvertrek, dat het langst droog bleef.

Ook de ontwikkelingen in de landbouw zijn

aan alles af te lezen. Vaak staat de voorgevel

niet evenwijdig aan de weg maar schuin, in

de richting van de ontginningskavel.

Het gezicht van de streek wordt bepaald

door boerderijen in lintbebouwing langs de

wegen, riviertjes en wateren. Maar in toe-

nemende mate is het een probleem om die

te onderhouden, waardoor het streek-

karakter langzamerhand verloren dreigt te

gaan. In het landschapsplan van de streek, in

opdracht van een gebiedscommissie, werd

het probleem al gesignaleerd en bij het

opstellen van de cultuurhistorische hoofd-

structuur, een hulpmiddel bij bestemmings-

plannen, ook. Maar het bleef gelukkig niet

bij een ambtelijke constatering. Bij de

discussies over beide nota’s waren organi-

saties zoals de historische verenigingen, de

vereniging voor agrarisch natuurbeheer Den

Hâneker en de Westelijke Land- en

Tuinbouworganisatie (WLTO) betrokken.

Bijna als vanzelf ontstond in oktober 1998 als

uitvloeisel van de discussies de Stichting

Boerderij en Erf. Het geluk speelde een

beetje mee: de discussie bracht genoeg

enthousiaste mensen met een historische

interesse bij elkaar. 

“Maar de streek was er ook rijp voor”, vertelt

bestuurslid Dick de Jong. “Het begon met

Huib de Kok, een streekkenner bij uitstek en

op dit terrein de Godfather van de streek.

Hij is jarenlang foeragehandelaar geweest en

kwam op alle boerderijen. Archeologie is zijn

grote passie.” Die passie voor het verleden

deelt hij met de andere initiatiefnemers en

bestuursleden. De Jong zelf heeft een aantal

boeken over Hardinxveld-Giessendam en

omgeving geschreven en was daar tien jaar

voorzitter van de historische vereniging. “Dit

was een mooie gelegenheid om eens wat

breder te kijken”, zegt hij. Oud-bestuurslid

Piet den Hertog zegde zelfs zijn baan als ICT-

projectleider bij een energiebedrijf op om

voor de stichting te gaan werken op

freelance-basis. “Ik ben boerenzoon en heb

zelf onze boerderij opgeknapt aan de hand

van oude foto’s en bouwsporen”, vertelt hij.

“Toen het klaar was, had ik een schat aan

ervaring opgedaan. Wat doe je er dan mee?

Toen dit kwam, was het een goede

mogelijkheid om mijn kennis te benutten

voor anderen.”

Levend conserveren

Zo is een enthousiaste groep ontstaan. Eerst

heeft ze geïnventariseerd wat er nog aan

historische boerderijen en andere gebouwen

over is. Vervolgens is een werkplan gemaakt,

waaruit de projecten volgden. Doel van de

stichting is behoud èn ontwikkeling van de

historische boerderijen. Dat doet ze op

velerlei manieren. Ze ondersteunt eigenaren

die met het onderhoud in de maag zitten.

Ze adviseert overheden en wakkert de

belangstelling voor het monumentenbehoud

op allerlei manieren aan. 

Het motto daarbij is: levend conserveren.

Niet de toestand van een bepaald historisch

moment bevriezen, maar de gebouwen

desnoods een nieuwe functie geven als dat

tot het behoud leidt. Juist het hergebruik van

de boerderijen is vaak de sleutel tot het

behoud, vertelt Den Hertog. “Anders zadel je

iemand op met een grote kostenpost, zonder

dat er iets tegenover staat. Je moet zo’n pand

kunnen benutten op economische basis.”

Streekmuseum De Koperen Knop in Giessen-

dam is een goed voorbeeld van hergebruik

van een historische boerderij. Langs de weg

staan nog tal van andere mooie boerderijen,

de één in betere staat dan de andere.

Allemaal van het hallehuistype en allemaal

op hun eigen woonheuvel. Dan ergens

halverwege de twee dorpen Giessendam en

Giessen-Oudekerk is de heuvel ingenomen

door een pompeuze villa in witte bakstenen.

Het doet pijn aan de ogen tussen al het
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historische schoon. Dit is het schrikbeeld van

de stichting. Dat vervallen historische

gebouwen gesloopt worden voor lelijke

nieuwbouw. Het tast het totale beeld aan en

daarmee ook de toeristische attractiviteit van

de Alblasserwaard.

Om de boerderijen te behouden en een

nieuwe economische waarde te geven denkt

de stichting ook mee met de provincie over

het nieuwe streekplan Zuid-Holland-Oost

waarin uitspraken moeten komen over wat

allemaal toegestaan is in vrijkomende

agrarische gebouwen. De invalshoek bij dit

alles is de historie, maar het effect is veel

breder. Het is het antwoord op de vraag hoe

je het plattelandskarakter intact houdt in een

streek waar de agrarische sector achteruit

gaat. Het toenemend verval van de monu-

menten is een halt toegeroepen door er

nieuwe economische activiteiten in toe te

laten. Kleinschalig, ambachtelijk, bed and

breakfast, recreatie, activiteiten in de

dienstensector, de mogelijkheden zijn legio.

En als de streek mooi blijft, is dat ook goed

voor de recreatie, wat een verdere bijdrage

kan zijn aan de economische vitaliteit van de

regio.

Hulp bieden

Centraal in de vele activiteiten van de stich-

ting staan advies en voorlichting aan de

eigenaren van monumenten. “Als een

boerderij er erg slecht bijstaat, kan onze

werkgroep contact leggen en bijvoorbeeld

aanbieden subsidiegevers te vinden voor het

onderhoud”, vertelt Den Hertog. “Daarbij

gaat het niet om iets verbieden, maar om

hulp te bieden. Wij zijn geen boerderijpolitie.

We willen heel nadrukkelijk niet de waar-

schuwende vinger opsteken, maar juist een

buffer vormen tussen overheid en burger.”

Alle bestuursleden zijn geboren en getogen

in de streek. Dat maakt benadering van

streekgenoten gemakkelijk, maar ook

nieuwkomers staan open voor hun ideeën,

zeker door de grote historische kennis die ze

kunnen bieden. Echte structurele weerstand

is er dan ook niet geweest. De Jong: “Eerst

was er wel de gedachte: weer zo’n club. Maar

de weerstand was weg zodra duidelijk was

wat we wilden.”

Met twee mensen per dorp heeft de stichting

overal ogen in de streek. Behalve tot advies

aan eigenaren kan dat ook leiden tot

signaleren van misstanden. Zo is er al een

voorbeeld van een eigenaar die bewust een

rijksmonument liet verkrotten om er – na de

ineenstorting – appartementen te kunnen

bouwen. “Een soort privé-projectontwikkelaar”,

noemt Den Hertog dat. Een brief aan de

gemeente leidde tot ingrijpen, waar de

overheid anders een oogje toe zou knijpen

bij een strafbaar feit, namelijk het actief

werken aan het verval van een rijksmonument.

Maar in het algemeen vindt alle advies in

goede harmonie plaats, of het nu aan

eigenaren of overheden is. Ter ondersteuning

is een handboek boerderijherstel geschreven

en wordt een cursus bouwhistorie van

boerderijen gegeven.

Zwartgeteerde schuren

Inmiddels worden ook boerenerven en

kleinere gebouwen zoals de karakteristieke

zwartgeteerde schuren geïnventariseerd en

wordt eigenaren geadviseerd hoe die

behouden en hergebruikt kunnen worden.

Een veelheid aan subsidiegevers maakt het

allemaal mogelijk: onder andere provincie,

Rabobanken, Prins Bernhard Cultuurfonds,

VSB-fonds, particulieren en niet te vergeten

de bijdragen uit de Belvedere subsidies en

de Kwaliteitsimpuls Groene Hart.

De bloeiende stichting is niet het enige

voorbeeld van initiatief van onderaf in de

Alblasserwaard/Vijfheerenlanden. Zo floreert

hier de agrarische natuurvereniging Den

Hâneker – een voorbeeld voor het hele land

– en kent ook het bedrijfsleven tal van

samenwerkingsverbanden. De Jong en Den

Hertog vinden het moeilijk te benoemen

waarom hier zoveel particulier initiatief

ontstaat. “De mensen zijn hier heel

ondernemingsgezind. Het is een soort

onafhankelijkheidsgevoel. Den Haag moet

niet denken dat ze alles kan. We kunnen zelf

ook initiatief nemen. Er wordt wel eens

gezegd dat het komt omdat we van oudsher

rondom in het water liggen.”

Inmiddels fungeert het initiatief als een

voorbeeld voor anderen, bijvoorbeeld in de

Krimpenerwaard. Daar wordt gezocht naar

een manier om monumenten die in de

streek verankerd zijn, te behouden. Dat

werkt immers beter dan verboden van

overheidswege en draagt bovendien bij aan

de streektrots.

Vereniging en stichting Boerderij & Erf

Alblasserwaard/Vijfheerenlanden

secretariaat: Molenstraat 159

2961 AK Kinderdijk

t 078 691 2535



6Sinds maart 2000 werken verstandelijk gehandicapten in het natuurgebied

Loonse en Drunense Duinen. Het is een samenwerkingsproject tussen de

Midden-Brabantse zorginstelling Prisma en Vereniging Natuur-

monumenten. De gehandicapten worden zichtbaarder in de maatschappij

en krijgen veel waardering voor hun werk. Natuurmonumenten kan

projecten uitvoeren die ze anders niet zou kunnen realiseren. De

samenwerking is zo’n succes dat wordt gezocht naar uitbreidings-

mogelijkheden.

Ad van Wijk en Lex Querelle





Glunderend vertellen Ad van Wijk van

Stichting Prisma en Lex Querelle van

Natuurmonumenten over de inzet van

verstandelijk gehandicapten bij het

onderhoud van en de natuurontwikke-

ling in de Loonse en Drunense Duinen.

Van alle kanten is het een geslaagd

project. De gehandicapten krijgen veel

waardering en groeien boven hun eigen

mogelijkheden uit en Natuurmonumen-

ten kan extra projecten realiseren. En

dat alles vrijwel zonder tegenslagen.

Het recept: een zeer gedegen voor-

bereiding voordat de mensen het veld

ingaan.

Hier maken ze graag tijd voor vrij: om hun

zeer geslaagde samenwerking uit de doeken

te doen. Verstandelijk gehandicapten werken

in het natuurgebied Loonse en Drunense

Duinen en iedereen is er tevreden over: de

gehandicapten zelf, hun begeleiders van

stichting Prisma en het personeel van

Natuurmonumenten. “Ik vind dit het aller-

mooiste en het allerbeste project dat we

gedaan hebben”, zegt Ad van Wijk, locatie-

manager van Prisma, om er zich vervolgens

over te verbazen dat nog geen andere zorg-

instelling hun voorbeeld volgt. “Veel instel-

lingen zoeken het toch meer binnen het

bekende”, constateert hij. Lex Querelle,

beheerder Midden-Brabant bij Vereniging

Natuurmonumenten, is al even enthousiast

over het gezamenlijke initiatief.

Niet zomaar vanuit het luchtledige is de

samenwerking ontstaan. Er is een heel

proces aan voorafgegaan. Zorginstelling

Prisma zoekt manieren om verstandelijk

gehandicapten als volwaardige burgers in de

maatschappij te laten functioneren. Dat is

geen simpele opgave, want tot voor kort

werden verstandelijk gehandicapten juist zo

veel mogelijk in een eigen wereld weggestopt.

Verstandelijk gehandicapten moeten kunnen

wonen, werken, leren en hun vrije tijd

besteden waar andere mensen dat ook doen,

vindt Prisma, tenzij ze dat zelf niet willen. Ze

moeten weer zichtbaar worden in de maat-

schappij. Daarbij hoort ook dat de verstan-

delijk gehandicapten aangesproken worden

op hun eigen verantwoordelijkheid en

bekwaamheden als het om werk gaat. Prisma

had al contact met de provincie als mogelijke

financier van innovatieve ideeën en er liepen

kennismakingsgesprekken met organisaties

als Natuurmonumenten als potentiële

werkgever. Het wachten was eigenlijk op een

mogelijkheid om de ideeën uit te voeren.

Querelle: “Op een gegeven moment hadden

we een concreet project. We wilden een

groot aantal houtwallen aan laten planten

voor een dassenleefgebied. Dat zou uit te

besteden zijn aan een aannemer. Maar dan

wordt het vaak heel gelikt. We wilden het

iemand laten doen die het met meer gevoel

aanlegt. Het hoefde ook niet in een week

klaar te zijn. Bovendien zouden we het

zonder vrijwilligers niet kunnen oppakken

vanwege het ontbreken van middelen. Dat is

nou een leuk project voor Prisma, dachten

we toen.”

En dus benaderde hij Van Wijk met de

cruciale vraag: ‘Kunnen jullie dat wel?’ Daar

kon niemand een antwoord op geven. Op

het eigen activiteitencentrum van Prisma in

Biezenmortel werkten zo’n vijftig cliënten

met interesse in land- en bosbouw in de

groenvoorziening en het tuinonderhoud. Van

een aantal schatten de begeleiders in dat ze

het werk in de Duinen goed aan zouden

kunnen, van een aantal anderen was het

afwachten.

Groei zelfstandigheid

Gewoon proberen dus. Zestien, zeventien

mensen togen in maart 2000 aan het werk.

En iedereen stond er versteld van hoe goed

het ging. “In tien werkdagen zagen we een

complete verschuiving in de stijl van bege-

leiding en in het eigen initiatief van onze

cliënten”, vertelt Van Wijk. “In het begin was

de begeleiding heel strak, aan het eind

bepaalden de cliënten zelf waar alle boompjes

moesten staan. Ze werkten compleet zelf-

standig. Je zag mensen veel sneller groeien

dan op het activiteitencentrum. Een aantal

mensen begon voor het eerst van hun leven

aan tafel over het werk te praten.”

Het klinkt simpel, maar er ging een zeer

gedegen voorbereiding aan vooraf. Zes,

zeven maanden van overleg, vaak over zeer

praktische zaken. De vele gesprekken tussen

Querelle en Van Wijk hadden tevens tot doel

om precies hetzelfde beeld voor ogen te

krijgen. Beiden waren – en zijn – zeer gedreven

om dit goed te laten gaan.

De provincie heeft de werkkleding, gereed-

schap en mobiele telefoons uit NUBL-gelden

betaald. Die subsidie was snel geregeld.

Opvallend, want eigenlijk paste dit initiatief

niet binnen de regelingen die meer op

landbouw en zorg toegesneden zijn. 
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“Er moest gescoord worden door de

provincie”, concludeert Van Wijk. “Dit is

simpel, tastbaar en kost niet zo veel.”

Beide organisaties – Prisma en Natuurmonu-

menten – maken een verandering door,

waardoor de tijd rijp is voor dit soort samen-

werking. Querelle: “Wij zijn een natuur-

beschermingsorganisatie, die duidelijk

verankerd is in de maatschappij. Als de

maatschappij ons niet meer waardeert, is het

afgelopen. Ooit zetten we overal hekken

omheen, nu halen we de mensen binnen.

Onze medewerkers, die vroeger vooral

terreinwerk deden, zijn nu meer bezig zijn

met voorlichting en toezicht. Dat betekent

dat een deel van het terreinwerk niet meer

kan met eigen personeel.” En daar moet dus

een oplossing voor gevonden worden.

Ook Prisma ontwikkelt zich van besloten-

naar openheid. Van Wijk: “De gehandicap-

tenzorg is oorspronkelijk opgezet om die

mensen uit de maatschappij te houden. Nu

hebben we volwaardig burgerschap hoog in

het vaandel staan. We willen mensen met

een verstandelijke handicap letterlijk zicht-

baar maken in de maatschappij.” Dat is met

dit project goed gelukt. Er komen leuke

reacties uit het publiek, vertelt Querelle.

“Verder is het opvallend hoe snel de inte-

gratie tussen de Prisma-mensen en ons eigen

personeel is gegaan. Mensen die eerst hun

twijfels hadden, accepteren nu volledig dat

ze onderdeel zijn van de organisatie.”

Het eerste succes van de samenwerking

smaakt naar meer. Natuurmonumenten laat

nu meer taken in het terreinbeheer adopteren

door Prisma. Het dassenproject wordt

helemaal door de gehandicapten zelf

uitgevoerd. Zo zijn na de houtwallen voor de

dassen ook rasters aangelegd. Een nieuw

project is het herstel van een historische wal,

die in de loop der tijd is afgespoeld.

Ongeveer zeven gehandicapten en twee

begeleiders werken er aan. Met kruiwagens

hogen ze de wal weer op tot een hoogte van

twee tot drie meter. “Dit werk moet met de

hand gebeuren en is daarom geschikt voor

Prisma. Op sommige plekken is de toegang te

smal is voor machines. Verder volgen de

aanleg van een uitkijkpunt en recreatieroutes

plus onderhoud daarvan. Door de

combinatie van werkzaamheden kunnen de

cliënten zowel bij mooi als slecht weer

werken. Dat houdt de variatie erin.

Bij een maatschappelijke waardering voor

verricht werk hoort in het algemeen ook een

betaling. Dat gebeurt tot nu toe echter niet.

Wie er cynisch tegenaan wil kijken, zou

kunnen zeggen: daar heeft Natuurmonumen-

ten goedkope arbeidskrachten aan. Maar zo

ligt het niet, maken Querelle en Van Wijk

duidelijk. “Het gaat allemaal om toege-

voegde activiteiten. Bij een economische

afweging zouden we de plannen snel

schrappen”, zegt Querelle. De partijen

leggen juist geen economische druk op het

project om te voorkomen dat dat een

struikelblok zou gaan vormen. “Er zijn tè

veel voorbeelden waarbij juist de financiën

de zaak deden afketsen”. Hij sluit overigens

niet uit dat op termijn toegewerkt kan

worden naar beloning van regulier werk.

Van Wijk vertelt dat deze manier van werken

Prisma op een indirecte manier wel geld

oplevert. Nu moet de zorgorganisatie een

activiteitencentrum in de benen houden. Als

de cliënten buiten de deur werken, hoeft dat

niet meer. Dat is alleen maar winst. “Alles

wat we moeten bouwen, gaat af van de

zorg.”

Navolging

Hun persoonlijke motivatie is een belang-

rijke succesfactor, benadrukken Van Wijk en

Querelle allebei. Van Wijk: “We hadden

samen de behoefte om hier op in te steken,

het kwam uit onszelf. Als dat niet zo is, moet

je er niet aan beginnen. Er is niet een baas

die zegt: dit moet je zo gaan doen. Daardoor

kun je veel sneller anticiperen op oplos-

singen als er zich iets voordoet.” Querelle

knikt. Hij zou het zelf misschien anders zeg-

gen, maar ze zitten precies op dezelfde lijn.

Inmiddels is de belangstelling van de buiten-

wereld gewekt. Er komen veel vragen uit de

zorgwereld, maar tot nu toe is er weinig

navolging. En ook binnen de natuurorgani-

saties begint het succes langzaam door te

dringen. Wellicht is binnen de nauwe

samenwerking van Natuurmonumenten met

het Brabants Landschap meer mogelijk.

Prisma heeft inmiddels een informatie-

middag georganiseerd voor particulieren

met natuurbezit. Maar ook binnen Natuur-

monumenten zelf liggen nog uitbreidings-

mogelijkheden. Querelle: “De samenwerking

die we nu hebben werkt stimulerend om in

de toekomst ook andere dingen te onder-

zoeken. We willen onze maatschappelijke

verantwoordelijkheid nemen, iets wat meer

bedrijven zouden moeten doen.”

Van Wijk: “Dit is niet een project dat eindigt.

Stichting Prisma

divisiekantoor Midden-Brabant

Ad van Wijk 

Zinkerweg 6

5145 NL Waalwijk

t 0416 673 000

e divisiemidden@12move.nl

i www.prismanet.nl 

Vereniging Natuurmonumenten

Lex Querelle, beheerder Midden-Brabant 

Middelstraat 1

5176 NH De Moer

t 013 515 9345



7
Onder de vlag van coöperatief Het Compagniester Banket worden tal van

toeristische activiteiten en andere initiatieven ontplooid waarmee mensen

in de regio een inkomen kunnen verdienen en ontplooiingskansen krijgen.

Concrete activiteiten zijn onder meer toeristische en culinaire fiets- of

koetsarrangementen, Vlag Uit-fietsroutes langs boeren, bedrijven, musea,

tuinen en dergelijke, de boerderijbus voor de verkoop van streek-

producten en een internetwinkel. Binnenkort verwacht: boerengolf,

wandelroutes en een theaterwagen.

Marjon Edzes
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Het Compagniester Banket is niet meer

weg te denken uit de noordelijke Veen-

koloniën. Het coöperatief is een genera-

tor van plattelandstoerisme, streek-

productontwikkeling, persoonlijke ont-

plooiing, natuur- en milieuontwikkeling

en duurzaam bouwen. Marjon Edzes is

de motor achter al deze initiatieven. Het

ene project draait nog maar net of ze

heeft alweer tal van andere initiatieven

op stapel staan. Edzes ziet het als een

uitdaging om schijnbaar onmogelijke

projecten waar te maken.

Uitgestrekte akkers met graan, aardappelen

en bieten. Dat beeld van de Veenkoloniën

voldoet al lang niet meer. Al fietsend in het

gebied rondom Veendam en Hoogezand

Sappemeer tref je Limousine-koeien, forellen-

kwekerijen, asperge- en aardbeienteelt,

erfgoedlogies en minicampings aan. Veel

eens zo rijke Groninger boeren zijn uit

financiële noodzaak met een tweede tak

begonnen, als antwoord op de neergang in

de akkerbouw sinds eind jaren tachtig.

Andere boeren zijn gestopt. Oude statige

boerderijen zijn verlaten en in verval geraakt,

maar opvallend is ook hoeveel boerderijen in

de steigers staan en worden opgeknapt.

De oude trots wordt herwonnen.

In dit Groningen is coöperatief Het Compag-

niester Banket zeven jaar geleden begonnen

als een boerinneninitiatief van Marjon Edzes.

“Vrouwen uit Borgercompagnie mochten toen

voor het eerst lid worden van de plaatselijke

landbouwvereniging. Er werd voorgesteld

‘iets leuks’ voor de vrouwen te organiseren.

Maar met een negatief inkomen is er

helemaal niets leuk.” Edzes vond het zinniger

activiteiten te starten die inkomen opleveren,

en dan vooral in de toeristische sfeer. Maar

ook zelfontplooiing was van meet af aan een

belangrijk doel. “Mensen die niets verdienen

komen niet meer achter de keukentafel

vandaan.” In een brief riep ze boerinnen en

boeren op om naar een brainstormavond te

komen. Ze legde uit dat alle initiatieven die

de agrariërs al hadden opgezet afzonderlijk

te klein zijn om veel toeristen te trekken.

Door alle initiatieven te bundelen kun je wel

veel bereiken. Het Compagniester Banket was

geboren.

Het Banket is een toeristisch en culinair fiets-

of koetsarrangement voor groepen langs

boerderijen, musea en dergelijke. Centraal

staan de streekdelicatessen die de mensen

onderweg krijgen met als afsluiting een

diner. Prijs all-in 120 gulden per persoon.

Zeven jaar geleden was dit een vernieuwend

concept. “Plattelandstoerisme bestond nog

niet.” Alleen met grote moeite verwierf Edzes

subsidies voor folders, productontwikkeling,

de oprichting van de coöperatie waaronder

het arrangement zou vallen. Uit subsidie-

potjes voor de landbouw kreeg zij niets. Via

de Noordelijke Ontwikkelings Maatschappij

kreeg de coöperatie wel een subsidie van het

Nederlands Bureau voor Toerisme.

Maar verder moesten ze het helemaal zelf

doen. “Omdat we geen geld hadden, hebben

we een zogenaamde coöperatie met uit-

gesloten aansprakelijkheid opgericht. Op die

manier kon ook iedereen meedoen die geen

financiële risico’s kon lopen. We registreren

alle geïnvesteerde uren. De winst die we

maken wordt achteraf naar rato van het

aantal gewerkte uren verdeeld.” De coöpe-

ratie begon met zeven leden maar is

inmiddels uitgegroeid naar acht bestuurs-

leden (vijf boerinnen, een boer, een platte-

landsvrouw en stichting Mobiel voor de

herintegratie van langdurig werklozen) en

zes gewone leden. Verder zijn er circa 120

participanten – zakelijke contacten – die op

de een of andere manier een relatie hebben

met de coöperatie. “Als je alles bij elkaar

optelt is het toch een hele grote groep, zo’n

tweehonderd mensen, die met onze projec-

ten bezig zijn en er geheel of gedeeltelijk

een inkomen uit halen. Zonder deze

enthousiaste groep zou er helemaal niets

veranderen, hoe hard ik ook zou trekken.”

Netwerkorganisatie

Alleen een culinaire fiets- en koetstocht is

onvoldoende om het initiatief in stand te

houden, ook al draait deze met jaarlijks 25

tot 30 arrangementen best goed. Edzes wil

toe naar een krachtige netwerkorganisatie

die onafhankelijk van subsidies inkomens kan

verschaffen aan alle deelnemers. Zo zijn er

fietsroutes ontworpen onder de naam Vlag

Uit, waaraan elke dagtoerist op eigen ge-

legenheid kan deelnemen. Hangt de vlag van

Het Compagniester Banket uit bij een afstap-

plek, dan zijn de fietsers er hartelijk welkom.

In 1999 is het project boerderijbus van start

gegaan. In een omgebouwde SRV-wagen

verkoopt de coöperatie streekproducten aan

mensen in de wijde omgeving. Elke dag heeft

de bus een andere vaste standplaats. Op

dinsdagen staat de bus in het winkelcentrum
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van Wildervank. “De omzet is heel erg

gegroeid”, vertelt de verkoper die door dit

project weer aan het werk is gekomen. “Toen

ik begon was de omzet zo’n 300 gulden per

dag. Nu is dat ongeveer 1100 gulden.” Uit

deze groei kan inmiddels een tweede bus

worden gefinancierd. Voor Edzes is dat lang

niet genoeg. Ze wil een franchiseorganisatie

van tien bussen. Daarmee ontstaan tevens

meer mogelijkheden voor productontwikke-

ling. In de tijd dat het Compagniester Banket

draait is het aantal soorten streekproducten

al verdrievoudigd. Het kan nog meer. De

coöperatie ondersteunt mensen die een

product willen ontwikkelen.

Voor de franchiseketen van bussen en de

productontwikkeling is startgeld nodig. Een

subsidieaanvraag bij het ministerie van

Landbouw, Natuurbeheer en Visserij is

afgewezen. Edzes is zwaar teleurgesteld.

“Wanneer durft het ministerie zelf eens zijn

nek uit te steken? We vragen heus niet

zomaar subsidie aan. Dat doe je alleen als je

een project echt niet gefinancierd kunt

krijgen. De bank wil ons niet helpen. Die

gelooft niet in een nieuwe speler in de

foodbusiness. De bank ziet alleen maar dat

supermarkten fuseren en realiseert zich niet

dat we in een nichemarkt opereren. We ver-

kopen niet alleen een product, we verkopen

er ook een verhaal bij.”

Weten wat je wilt

Al haar plannen zijn goed doordacht en met

marketingplannen onderbouwd. Edzes zet al

haar kennis en ervaring in. Een tijdje is ze

akkerbouwer geweest. Acht jaar lang heeft

ze vervolgens een biologische melkschapen-

houderij gerund, tot ze daar om gezond-

heidsredenen mee moest stoppen. Na een

carrière in de journalistiek besloot ze

bedrijfskunde te gaan studeren. Ze kwam

aan het werk als chef communicatie bij de

gemeente Delfzijl, maar haar hart ligt toch

bij management. Dit is ze gaan doen bij Het

Compagniester Banket en nu ook als interim-

manager bij ‘Natuur en Milieucentrum De

Heemtuin’ in Muntendam dat al jaren aan

Het Compagniester Banket deelneemt. Edzes

heeft net haar postdoctoraal strategisch

management afgerond en wil verder met een

mastersopleiding. “Zo’n theoretische achter-

grond heb je echt nodig om hier dingen van

de grond te krijgen. Je moet heel goed

weten waar je naar toe wilt.” En dat weet ze.

De nieuwste plannen richten zich op een

verdere stimulering van duurzaam toerisme.

Edzes wil mensen laten ervaren dat duur-

zaam leven mogelijk is en dat er ook nog

geld mee te verdienen is. Zo moeten er heel

bijzondere ecologische vakantiehuisjes

komen met een eigen moestuin, boomgaard

en windmolen. Maar ook een bezoekboerderij

en een prehistorisch dorp dat inzicht geeft in

de honderden jagerskampen die in het

gebied zijn gevonden. Ook al lijken deze

ideeën wat verder van Het Compagniester

Banket af te staan, het zijn er allemaal

uitvloeisels van. Dichter bij de boerenpraktijk

staan voorgestelde initiatieven als boeren-

golf met oplosbare ballen, een wandelroute

langs paden waar mensen normaal gesproken

niet kunnen komen en de theaterwagen met

alle benodigde spullen voor een theater-

voorstelling. “Het idee daarachter is dat met

die wagen heel eenvoudig theatervoorstel-

lingen gehouden kunnen worden bij bijvoor-

beeld maneges en in boerenschuren. We

zitten hier in een goed theatergebied. Er is

hier een levendige traditie, denk aan de

rederijkerskamers. De theatergroepen willen

best ’s zomers optreden op locatie, maar het

ombouwen van een schuur tot theater vergt

ontzettend veel tijd, dus dat wordt maar

weinig gedaan. Ook professionele groepen

kunnen met de theaterwagen makkelijker op

locatie spelen.”

Edzes ziet het als een uitdaging om schijn-

baar onmogelijke projecten waar te maken,

ook al gaat het in haar ogen vaak langzaam.

“Er liggen hier veel kansen die anders

onbenut blijven. En dat is zonde. De hoge

werkloosheid en de slechte inkomens gaan

me toch aan het hart. Bij Het Compagniester

Banket en De Heemtuin zie je mensen

opbloeien. Dat is heerlijk.”

In de regio groeit het besef dat Het Compag-

niester Banket wat te bieden heeft. Ze

moesten eerst zien wat Het Compagniester

Banket kon waarmaken. Eerder waren al tal

van initiatieven gestrand. “En boeren zijn

koning op hun eigen bedrijf. Het is heel erg

wennen om samen besluiten te nemen en

compromissen te sluiten. Als het groepje om

je heen er maar in blijft geloven en als de

successen maar naar buiten worden

gebracht, kom je er wel. De omslag in het

denken is gemaakt. Eerst kwamen alleen

mensen van buiten de regio voor het

culinaire arrangement, nu ook mensen uit

de streek. Dat geldt ook voor de

boerderijbus.”

Het Compagniester Banket

secretariaat Buro Edzes

Noorderstraat 330, 9611 AT Sappemeer

t 0598 397 145

e info@banket.org 

i www.banket.org



8Met de inzet van zo’n 150 vrijwilligers heeft het 800 inwoners tellende

Noordijk (gemeente Neede) een multifunctioneel dorpscentrum gebouwd:

gemeenschapshuis ’t Haarhoes. Voor deze opmerkelijke prestatie kreeg de

initiatiefnemer Stichting Noordijks Belang een prijs van de tweejaarlijkse

leefbaarheidwedstrijd voor buurten, wijken en dorpen ‘Kern met Pit’ van

de vereniging Koninklijke Nederlandse Heidemaatschappij (KNHM). Sinds

oktober 2000 vinden allerlei groepen onderdak in ’t Haarhoes. Behalve

groepen uit het oude, verouderde gemeenschapsgebouw ‘de Oale Schole’

hebben al tal van nieuwe groepen de weg naar ’t Haarhoes gevonden. 

Het verenigingsleven bloeit op.

Henk Groothornte





Noordijk is een klein, karakteristiek dorp

in het Achterhoekse coulisselandschap.

De gemeenschap is er hecht. Iedereen

kent iedereen. De dorpsbewoners

ontmoeten elkaar niet bij de kerk, want

in Noordijk is geen kerk – ook nooit

geweest. De basisschool is wel zo’n plek

waar mensen elkaar treffen, maar meer

nog geldt dat voor het nieuwe

gemeenschapshuis ’t Haarhoes. Met

vereende krachten is dit bindend

middelpunt er gekomen: bijna een op de

vijf dorpelingen heeft eraan gebouwd.

En daar blijft het niet bij. Om het huis

draaiende te houden leveren zo’n vijftig

vrijwilligers blijvend een bijdrage. Een

gesprek met Henk Groothornte,

voorzitter van Stichting ’t Haarhoes.

Net gedoucht, maar met nog rode hoofden

komen een paar meisjes en jongens van de

jeugdvolleybalgroep druk pratend de kantine

van het gemeenschapshuis binnenvallen. 

Ze zijn hongerig geworden van hun ander-

half uur durende training op de vrijdag-

avond. Een pizza gaat er wel in, maar die

moeten ze laten komen uit het naburige en

veel grotere Neede, zo’n vier, vijf kilometer

verderop. Neen, de pizza is nog best warm

als hij komt, en ja, ze betalen er wel een

extra kilometervergoeding voor. Dit soort

dingen zijn ze gewend in Noordijk, een

kleine maar hechte gemeenschap van

ongeveer achthonderd inwoners.

De twee oudste volleybalmeiden, beiden

negentien jaar en van kind af aan dikke

vriendinnen, hebben de deelnemers van hun

jeugdgroep bij elkaar gelobbyd. Het resultaat

is een bont gezelschap meisjes en jongens in

de leeftijd tussen negen en negentien jaar.

Zo’n groot leeftijdsverschil vinden ze geen

bezwaar. De groten helpen de kleintjes,

vertellen de twee. En het gaat hun vooral om

het plezier, minder om de competitie. Het

kenmerkt Noordijk. Gezelligheid, saamhorig-

heid, elkaar helpen. Het is er nog heel van-

zelfsprekend, en het vormde zelfs de basis

voor de realisering van hun gemeenschaps-

huis. 

De totstandkoming daarvan heeft zo’n drie,

vier jaar in beslag genomen, vertelt Henk

Groothornte, melkveehouder en voorzitter

van Stichting ’t Haarhoes, die het pand in

eigendom heeft en dus ook verantwoordelijk

is voor de exploitatie. Vanuit de rustiek

landelijk ingerichte kantine van het gemeen-

schapshuis kijkt Groothornte uit op zijn

eigen melkveebedrijf. Alles is hier dichtbij.

Zelfstandigheid

De inwoners van Noordijk doen er alles aan

om hun plaats leefbaar te houden. Er is een

rijk verenigingsleven met onder meer een

voetbalvereniging en een klootschiet-

vereniging. Het nieuwe gemeenschapshuis –

thuishonk voor verschillende sportgroepen,

een schilderclub, een peuterspeelzaal en het

gymnastieklokaal van de basisschool – is ook

zo’n belangrijk element in het leven van de

Noordijkers. Het initiatief voor het gemeen-

schapshuis werd een aantal jaren geleden

genomen toen de leefbaarheid van het dorp

door het teruglopend inwoneraantal steeds

meer onder druk kwam te staan. De

gemeente Neede wilde in het kader van een

fusieproces van haar basisscholen, van de

Noordijkse school een dependance maken.

Voor de inwoners een grote schrik: het verlies

van een zelfstandige school betekende een

verdere aantasting van de leefbaarheid van

het dorp. Stichting Noordijks Belang, met

door het dorp gekozen leden, trok bij de

gemeente aan de bel. Een nieuwe stroom

leerlingen zou gewaarborgd kunnen worden

door nieuwbouw in het dorp. Vraag naar

woningen was er wel, want veel werknemers

van de kunststoffenfabriek de Timmerije met

driehonderd arbeidsplaatsen, woonden

buiten het dorp. “Mede door Noordijks

Belang kwam die nieuwbouw. En doordat de

gemeente Neede andere scholen kon samen-

voegen, behield de basisschool zijn zelf-

standigheid”, legt Groothornte uit.

De nieuwbouw en het behoud van de school

waren belangrijke opstekers voor de dorpe-

lingen, maar nog niet genoeg vond Noor-

dijks Belang. Het trefcentrum van het dorp

‘de Oale Schole’ – inderdaad een oude

school uit de tijd van Ot en Sien – voldeed

beslist niet meer aan de eisen van deze tijd

en leed een noodlijdend bestaan. Bij gebrek

aan een betere locatie kregen de kinderen

van de naastliggende basisschool er zo goed

en zo kwaad als mogelijk gymles, trainden er

verschillende sportgroepen en was er een

peuterspeelzaal gevestigd. Volleyballende

dorpsbewoners weken al uit naar een

accommodatie in het dorp Gelselaar om in

betere omstandigheden te kunnen sporten. 

Noordijks Belang besloot een initiatiefgroep

te formeren om te onderzoeken in hoeverre

nieuwbouw te realiseren viel. Het moest niet
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zomaar een gebouw worden, maar een huis

voor iedereen. Het grootste knelpunt was het

geld. Gelukkig kon de gemeente de Oale

Schole verkopen. Daar komt nu een streek-

historisch milieueducatiecentrum. Het geld

van de verkoop was een mooie basis voor

het te bouwen gemeenschapshuis.

Bovendien kwam er geld vrij dat was

gereserveerd voor de renovatie van de Oale

Schole en voor het aanpakken van de krapte

in de basisschool. “Dit alles leverde 800.000

gulden op, maar een nieuw gebouw zou 

1,5 miljoen kosten”, vertelt Groothornte. Er

moest dus nog een half miljoen worden

opgebracht door de gemeenschap. “De

initiatiefgroep organiseerde een collecte. Die

bracht 20.000 gulden op, maar was vooral

een teken dat de mensen het ervoor over

hadden.” Met sponsoring bracht de initia-

tiefgroep nog eens 1,2 ton bij elkaar. 

De sponsoren worden op een groot bord in

’t Haarhoes geëerd. Behalve geldschieters uit

de gemeente, staan er ook bedrijven van

verder weg op het sponsorbord – zelfs uit

het westen van het land. “Zo was er een

schildersbedrijf dat de verf had geleverd dat

bij de opening zei: ‘Het ziet er zo mooi uit.

Verscheur die rekening maar’.” En zo waren

er ook andere bedrijven die zo enthousiast

waren over zo’n grote gemeenschapszin dat

ze hun materialen deels of geheel schonken.

Bouwen en bestraten

De grootste prestatie leverden toch wel de

dorpsbewoners. Een jaar lang bouwden ze

aan het gebouw en de bestrating. “Iedereen,

meer dan 150 vrijwilligers, had zijn eigen

inbreng. De directeur van het accountants-

bureau zorgde voor de financiële onder-

bouwing van het gebouw en controleerde of

de exploitatie van het gebouw dekkend kon

zijn. Een voormalig bouwtoezichthouder

hield het bouwtoezicht. Een architect, een

schilder, enkele timmerlieden, een lood-

gieter... allemaal droegen ze hun steentje

bij”, geeft Groothornte als voorbeelden. Zelf

heeft hij vooral stenen gesjouwd en gelegd.

“Het was heel gezellig, maar voor sommigen

was het aan het eind van de bouw toch ook

afzien om het gebouw voor de officiële

opening op 19 oktober 2000 af te hebben.”

Maar het lukte. Het gebouw verrees pal naast

de basisschool in dezelfde bouwstijl en met

een directe verbinding via een gang. Het

gemeenschapshuis ging open. Drie dagen

lang was het feest. Kort daarna kreeg

Noordijks Belang van de Gelderse gedepu-

teerde Van Boxem voor deze prestatie de

KNHM-prijs voor de Gelderse bijdrage aan de

tweejaarlijkse leefbaarheidwedstrijd ‘Kern

met Pit’. In het voorjaar van 2001 kwam daar

nog eens een trofee bij van de landelijke

Leefbaarheidprijs. Trots is het dorp er zeker

op. De trofee staat in de kantine, naast de

oorkonde en de ijzeren sleutel met de naam

van het dorpshuis, waarmee de burger-

meester en een wethouder het gebouw

symbolisch openstelden. “’t Haarhoes is onze

sleutel van de samenleving. We hopen dat

het bijdraagt aan het woon- en werkklimaat

in Noordijk.”

Dat zal het vast wel doen. Het gaat goed met

’t Haarhoes. De exploitatie is dekkend. 

De Noordijkse sporters die naar elders waren

uitgeweken, zijn terug. Het jaarlijkse plaat-

selijke volleybaltoernooi met het respec-

tabele aantal van achttien buurtploegen kan

er met veel plezier worden gehouden.

“Ook ontstaan er door het gemeenschaps-

huis nieuwe initiatieven, zoals de jeugdgroep

volleybal. Als stichting proberen we de

exploitatie verder te verbeteren. Gedacht

wordt aan verhuur van het gebouw aan

andere verenigingen, voor toernooien,

cursussen en dergelijke. Er is al een judo-

toernooi gehouden. Sportclubs uit de om-

geving tonen interesse, omdat er bij hen

geen plek genoeg is. Een volleybalgroep uit

Neede komt er. Dat is zeker, maar wellicht

ook een judovereniging. De plaatselijke

voetbalclub denkt na over zaalvoetbal in de

winter. Het bedrijf de Timmerije wil

cursussen kunststofverwerkingsprocessen

organiseren.” Verhuur voor feestjes en

dergelijke wil ’t Haarhoes niet. “We hebben

hier al een horecagelegenheid. We willen

niet concurreren.” Voor een kleine gemeen-

schap als Noordijk is dat vanzelfsprekend. 

De gemeenschap moet het samen doen, met

elkaar de sfeer en de bedrijvigheid instand-

houden.

Het gemeenschapshuis trekt intussen ook de

belangstelling van andere gemeenten. 

“Het Overijsselse Hardenberg komt kijken

met dertig mensen. Zij willen ook een

dergelijk gebouw neerzetten. En Beckum,

een klein plaatsje in de gemeente Hengelo

(Ov.) is al langs geweest.”

’t Haarhoes

Haardijk 2b, 7161 MX Neede

t 0545 841 060
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Ze hebben geen afgeronde opleiding, nooit gewerkt, verkeerde vrienden,

in een aantal gevallen drugs gebruikt en zijn soms in aanraking geweest

met justitie. Ze weten niet wat ze kunnen of willen. Ze willen het wel

proberen: hun handen uitsteken op de Stelling van Amsterdam. De

verdedigingslinie met 42 forten rondom Amsterdam is veranderd in een

verdedigingslinie tegen werkloosheid en achterstand. Circa tweehonderd

jongeren per jaar werken in de natuur op en rondom acht forten van dit

werelderfgoed aan een nieuw levensperspectief. In een halfjaar tijd

worden ze klaargestoomd voor een vakopleiding of een baan.

Albert van der Lugt





Op een zachte behandeling hoeven de

moeilijk plaatsbare werkloze jongeren

niet te rekenen. “We zijn een reïnte-

gratiebedrijf, geen welzijnorganisatie.

Wij zijn veeleisend, niet zo vriendelijk

en niet zo begripvol”, zegt directeur

Albert van der Lugt van Stichting

Herstelling. “Drie keer te laat? Dan lig je

eruit.” Het klinkt streng. Toch handelt hij

juist uit een grote sociale betrokken-

heid. De ‘jongens’, zoals hij ze noemt,

moeten zichzelf leren bedruipen.

Je zou het niet zeggen, maar Fort Nigtevecht

ligt slechts twee kilometer van de Bijlmer-

meer. Je waant je in een heel andere om-

geving ver weg in de provincie. Een oase van

rust, een grote plas met kwakende kikkers.

Alleen laag overkomende vliegtuigen

herinneren eraan dat je nabij de stad bent.

“De natuur en het platteland zijn eye-

openers voor de jongens. Velen zijn nooit

buiten Amsterdam geweest”, vertelt directeur

Albert van der Lugt. “Ze leren hier op het

terrein van Natuurmonumenten anders tegen

de natuur aankijken. We leren ze dat ze geen

blikjes mogen weg gooien en waaróm dat

verkeerd is.” 

Op het dak van het fort is een groepje

jongens onder deskundige begeleiding van

een werkmeester aan het dakdekken. “Voor

dit soort vaklieden, met een enorme staat

van dienst, hebben de jongens groot

ontzag.” Het is een aardige bijkomstigheid

dat ook deze werkmeesters door Herstelling

aan de slag komen. Het zijn vooral WAO’ers,

die arbeidsongeschikt zijn geraakt in de

bouw, de groenvoorziening en dergelijke.

Het zijn mannen met een anti-aanbaklaag,

die niet snel aangebrand raken als ze met

deze jongens omgaan.

Van der Lugt laat zien wat er allemaal moet

gebeuren. “Sinds het vertrek van defensie in

1950 is er niets meer gedaan. Kijk, alle luiken

zijn vastgeroest. Het is ontzettend veel werk

om alles los te maken, te ontroesten en de

schietgaten open te krijgen. Allemaal

handwerk.” Als het klaar is worden de lood-

zware luiken weer in de oorspronkelijke kleur

geschilderd. “Wat we hier eigenlijk doen is

een stuk bouwarcheologie behouden. Dit

fort is heel bijzonder. Het is een van de

eerste betonnen gebouwen van Nederland”,

weet Van der Lugt die zich flink in de

geschiedenis van de linie heeft verdiept. “De

jongens helpen voorkomen dat het verder in

verval raakt. Het geeft hun een stuk zelf-

respect, iets wat ze voorheen vaak misten.”

De jongeren hebben een arbeidscontract bij

bureau Maatwerk Amsterdam, een afdeling

van de gemeente. Ze vallen onder de Wet

Inschakeling Werkzoekenden (WIW) en zijn

op basis hiervan uitgeleend aan Stichting

Herstelling. Van der Lugt: “In dit project

snijdt het mes aan vier kanten. Neem de

situatie hier bij Fort Nigtevecht. We ver-

richten werk voor Natuurmonumenten die

geen geld heeft om de gebouwen te

repareren. Het dak was zo rot als een mispel.

Een dakdekkerbedrijf levert een werkmeester

– uit welbegrepen eigenbelang overigens –

die onder de jongens geschikte nieuwe

personeelsleden voor het bedrijf zoekt. 

De jongens leiden we dus heel direct naar

een baan en de Sociale Dienst Amsterdam

heeft uiteindelijk minder werklozen in de

computer staan en hoeft dus minder

uitkeringen te betalen.”

Wild, ruig en spannend

Zeven jaar geleden had Amsterdam circa

duizend van dit soort niet plaatsbare

jeugdige werklozen. “Het gaat dan echt om

de moeilijkste gevallen, want in deze krappe

arbeidsmarkt moet er heel wat aan de hand

zijn om niet aan het werk te komen. We

kregen ze niet aan de gang”, vertelt Van der

Lugt, destijds hoofd van de afdeling project-

ontwikkeling van de gemeentelijke sociale

dienst, het latere zelfstandige bureau Maat-

werk. “We waren koortsachtig op zoek naar

werk voor deze mensen. Op een winterdag

was ik aan het schaatsen en zag een soort

heuvel. ‘Wat zou dat nou zijn?’, vroeg ik me

af. Ik ben de wal opgeklommen. ‘Dit is

prachtig’, dacht ik, ‘wild, ruig en een beetje

spannend’. Ideaal, ook omdat we de jongens

er goed in de gaten zouden kunnen houden.” 

Van der Lugt ging op onderzoek uit. De

locatie bleek Fort Abcoude te zijn, een van

de 42 forten in een linie van 132 kilometer

rondom de stad: het Unesco-werelderfgoed

de Stelling van Amsterdam. Van der Lugt

zocht contact met de provincie Noord-

Holland, waar veel aandacht wordt besteed

aan het probleem van werkloosheid en

sociaal-economische achterstanden. Samen

met de gemeente Amsterdam en bureau

Maatwerk nam de provincie het initiatief om

een werkgelegenheidsproject van het herstel

van De Stelling te maken; de stichting

Herstelling was geboren.
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Van der Lugt werd directeur. Hij is er geknipt

voor. Hij mag dan wel twintig jaar bij de

gemeente in dienst zijn, van oorsprong is hij

een gewone arbeidersjongen. Op zijn vijf-

tiende kwam hij van de toenmalige ambachts-

school in de bouw als aspirant-gezel. Zijn

sociale betrokkenheid ontwikkelde hij in de

destijds bloeiende vakbeweging.

Werkloosheid heeft hij aan den lijve onder-

vonden, in de jaren zeventig tijdens de crisis

in de bouwnijverheid. “Ik weet dus wat dat

is.” Wat Van der Lugt echter voor heeft op

deze jongeren is dat hij voldoende bagage

had om zijn eigen situatie te verbeteren. Hij

ging sociologie studeren en kwam aan de

slag bij de gemeente in de werkloosheids-

bestrijding. De jongeren van de Herstelling

missen die bagage, en hij wil ze met het

project graag wat meegeven.

Werksport

Kern van de aanpak is dat de jongens in een

halfjaar tijd sociale basisvaardigheden leren

en een vakoriëntatie krijgen op onder meer

timmeren, metselen, schilderen en groen-

voorziening. “Ze moeten op tijd komen en

niet meteen beginnen te slaan als iemand

het niet met ze eens is. Eén keer te laat

betekent loonkorting, drie keer te laat is

eruit. Drugsgebruik is verboden. We onder-

handelen niet, zoals velen op straat gewend

waren om dealtjes te maken.” 

Eens in de drie weken krijgen ze ‘werksport’

in het Sportfort. Veel jongens hebben een

slechte conditie en weten niet hoe ze

verantwoord moeten heffen en tillen, of hoe

ze steigers en vlotten kunnen bouwen. “We

doen activiteiten waarvan ze profijt hebben

in hun werk, maar waarbij ze ook moeten

samenwerken. Ze krijgen ook judo, waarmee

ze leren elkaar op een mannelijke manier

aan te raken, zonder bang te hoeven zijn dat

anderen vinden dat ze mietjes zijn.” 

Van der Lugt ziet dat de jongens tijdens hun

periode op de forten rustiger en socialer

worden. Hier regeert niet de wet van de

stadsjungle. “Ze leren met elkaar communi-

ceren over werk, en dat je in je werk op

anderen aangewezen bent. Op het dak kun

je het niet alleen af.” 

Zeventig procent van de jongeren haalt de

eindstreep. Na hun vertrek worden ze nog

een halfjaar begeleid. Meestal doen ze dan

een vakopleiding in de tijd van de baas.

Hoeveel jongens het in de maatschappij

redden, weet Van der Lugt niet. “Soms kom

ik ze in de stad tegen achter een kinder-

wagen of op de steiger, maar ik weet dat

een enkeling ook op een akelige manier aan

zijn einde is gekomen.” 

Internationale samenwerking

De Herstelling lijkt uniek. Voor Nederland is

het dat ook. Maar onafhankelijk zijn in

Duitsland en Denemarken soortgelijke

projecten opgezet. In Denemarken zette een

gepensioneerde generaal het fortenproject

Vestfolden bij Kopenhagen op. Het Duitse

project Arbeid und Lernen in Hamburg zet

drop-outs aan werken bij de restauratie van

concentratiekamp Neuengamme. En ook

Antwerpen heeft belangstelling voor de

Nederlandse aanpak.

“Het is heel leuk om te ontdekken dat

anderen hetzelfde doen. We hebben een

contract ondertekend om gezamenlijk kennis

en ervaring uit te wisselen, conferenties en

werkkampen te organiseren. We gaan ook

een gemeenschappelijke website maken en

samen Europese subsidies aanvragen.” 

Van der Lugt reist nu af en toe naar het

buitenland. We gaan met een groep naar

Neuengamme in het kader van inter-

nationale samenwerking. De jongeren,

vooral de allochtonen, kunnen zich er

inleven in de Europese gedachte. Maar

vooral kunnen ze er ervaren waartoe

fascisme, vooroordelen en uitsluiting leiden.

Als voorbereiding op de reis zijn we met hen

naar het Verzetsmuseum in Amsterdam

geweest. Dat was heel bijzonder.”

In opdracht van de provincie Noord-Holland

onderzoekt Stichting Herstelling nu ook de

mogelijkheden van een project op Curaçao

en Suriname. “Behalve dat we moeilijke

jongeren dáár aan het werk zouden kunnen

krijgen en daarmee migratie kunnen

beperken, kunnen we het project ook

inzetten als een inburgeringstraject.

Besluiten jongeren toch naar Nederland te

gaan, dan zijn ze beter voorbereid. We

kunnen ze bij aankomst opvangen en

voorkomen dat ze gelijk in verkeerde

handen vallen.” De overzeese projecten

vorderen zeer moeizaam, erkent Van der

Lugt. De provincie is bereid financieel de

helpende hand te bieden en het

bedrijfsleven daar wil ook meedoen. Maar

zolang het daar ontbreekt aan politiek

draagvlak, blijven de plannen steken in

goede bedoelingen. 

Stichting Herstelling

Albert van der Lugt

Vestingplein 1, 1398 VE Muiden

t 0294 265 683

i www.herstelling.nl



10Enova, emancipatie-adviesbureau Drenthe voert in opdracht van Drentse

overheden en maatschappelijke organisaties emancipatieprojecten uit. In

die functie is Enova goed bekend met het fonds Dagindeling van het

ministerie van Sociale Zaken en Werkgelegenheid. Enova is betrokken bij

drie dagindelingprojecten in de provincie. Van het project Tot uw Dienst

voert Enova de regie. Doel van Tot uw Dienst is de oprichting van kleine

ondernemingen in persoonlijke dienstverlening in een deel van het

buitengebied van gemeente Coevorden.

Anje Toxopeus





Het dagindelingproject Tot uw Dienst in

de gemeente Coevorden loopt anders

dan verwacht. De inwoners maken nog

geen gebruik van de ondersteunings-

mogelijkheden voor het starten van een

kleine onderneming in persoonlijke

dienstverlening. Ook bestaande onder-

nemers vragen nog geen ondersteuning

voor het ontwikkelen van een nieuwe

bedrijfstak. Toch is er een succesje.

Zonder dit project zou de kinderopvang

in Schoonoord er op dit moment zeker

niet zijn geweest.

Nederland verandert van een kostwinners-

samenleving met een klassieke taakverdeling

tussen mannen en vrouwen in een samen-

leving van taakcombineerders, waarin man-

nen en vrouwen betaald werk combineren

met de zorg voor kinderen, huishouden en,

soms, familieleden. Op het platteland is die

verandering vaak moeilijk te realiseren. De

afstanden naar werk, scholen en winkels,

kinderopvang en dergelijke zijn er groter.

En er zijn gewoonweg minder voorzieningen

dan in de stad. Daarom is een specifieke

aanpak nodig. Het ministerie van Sociale

Zaken en Werkgelegenheid wil via het fonds

Dagindeling experimenten financieren die de

dagindeling van mannen en vrouwen

eenvoudiger en minder gestresst maken.

Enova, emancipatie-adviesbureau Drenthe is

goed bekend met het fonds. “Toen het fonds

er kwam, hebben we gelijk een ronde langs

de Drentse gemeenten gemaakt en hun

uitgelegd wat het is. We hebben gevraagd of

ze met ons dagindelingprojecten wilden

ontwikkelen”, vertelt projectleider Anje

Toxopeus van Enova.

Hoofdaannemer

Het leverde drie dagindelingprojecten op. 

Bij twee heeft Enova geholpen bij de

subsidieaanvraag. Van het derde experiment

Tot uw Dienst in de gemeente Coevorden

doet Enova samen met onderzoeksbureau

STAMM de projectuitvoering. Enova is als het

ware de ‘hoofdaannemer’, de gemeente

verleent ondersteuning. Tot uw Dienst moet

in de periode tussen najaar 2000 en najaar

2002 de oprichting van kleine onder-

nemingen in persoonlijke dienstverlening

stimuleren – zoals een ophaal- en breng-

service voor kinderen en ouderen, opvang en

begeleiding van ouderen en kinderen,

huishoudelijke diensten en een

boodschappendienst. Het achterliggende

idee is dat de oprichting van bedrijfjes

werkgelegenheid schept en het niveau van

voorzieningen op het platteland verbetert,

terwijl mensen die van de diensten

gebruikmaken beter hun dag kunnen indelen.

Witte vlek

De gemeente Coevorden zag wel wat in een

experiment. Zij had daarvoor een stuk gebied

op het oog dat bij de gemeentelijke herin-

deling van Drenthe bij de gemeente Coevorden

is gekomen. Het plattelandsgebied met de

dorpen Schoonoord, De Kiel, Wezuperburg,

’t Haantje, Noord-Sleen en Erm met in totaal

zesduizend bewoners was voor de gemeente

nog een ‘witte vlek’ in kennis over het com-

bineren van arbeid en zorg. Wel had de

gemeente de indruk dat het tweeverdiener-

schap en de arbeidsparticipatie van vrouwen

er aanzienlijk achterlopen.

Projectmedewerker Zwanet de Haan, tijdelijk

aangesteld om het project aan te jagen, ging

bij de start van het project zo snel mogelijk

het gebied in om gesprekken te voeren met

sleutelfiguren: mensen van dorpsbelangen,

welzijnsorganisaties en maatschappelijk

werk, ondernemingsverenigingen en

dergelijke. Doel was inzicht te krijgen in de

vraag naar persoonlijke dienstverlening.

“Voor mij was het een onbekend gebied”,

vertelt De Haan. “Dat was een nadeel, maar

tevens een voordeel. Ik had al snel door dat

het gebied heel gesloten is. Als onbekende

kom je niet makkelijk binnen, maar aan de

andere kant sta je ook buiten allerlei

onderlinge verhoudingen.”

Ze probeerde grip te krijgen op het gebied.

Vooral in Schoonoord was het moeilijk om

contacten te leggen. Mensen houden zich er

in het algemeen afzijdig van overheids-

initiatieven. “Wat niet wil zeggen dat er niets

gebeurt”, benadrukt projectleider Toxopeus.

“De bewoners regelen alles zelf. Alleen

denken wij dat ze op deze manier het poten-

tieel in hun gebied niet optimaal benutten.”

Dorpsbelang Schoonoord hield het contact

af, maar bij de basisscholen en het welzijns-

werk kreeg De Haan wel gehoor. In andere

dorpen gaat het makkelijker, zoals in Noord-

Sleen, een dorp met meer import.

Animo

Naast publicaties in de regionale pers en

folders om het project bekendheid te geven

kwam er een schriftelijke peiling van de
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aanwezige behoeften. Welke persoonlijke

dienstverlening willen de mensen aan huis

(tuinonderhoud, huishoudelijk werk, klussen

en dergelijke) en wat willen de dorpelingen

zelf op dat gebied ondernemen?

Veel mensen bleken voor kinderopvang

eigen oplossingen te hebben gevonden,

maar de behoefte aan professionele opvang,

vooral buitenschoolse opvang voor vier- tot

twaalfjarigen, groeit wel, omdat de informele

opvang onvoldoende continuïteit biedt en

niet altijd te regelen is. In de dorpen Noord-

Sleen en ’t Haantje bleek er wel wat behoefte

te zijn aan vervoersdiensten, voornamelijk

voor kinder- en schoolvervoer. Jonge gezin-

nen en zelfstandig wonende ouderen gaven

aan wel schoonmaakwerk, tuinonderhoud en

klussen te willen uitbesteden. Toch viel de

belangstelling voor persoonlijke dienst-

verlening tegen. Toxopeus: “We hadden

gehoopt op bijvoorbeeld ouderen die op

zichzelf blijven wonen of op de nieuwelingen

in het gebied. We hadden het idee dat er wel

een goede markt zou zijn voor huishoude-

lijke diensten. Wellicht zijn we te vroeg. Op

het platteland wordt blijkbaar nog heel veel

informeel opgelost, de sociale infrastructuur

is er nog sterk: help je mij, dan help ik jou.

Dat is op zich heel waardevol, maar hoe lang

blijft die sociale cohesie er nog? Wanneer

meer vrouwen buitenshuis gaan werken, kan

er minder via familie en buren worden

geregeld. En steeds meer mensen in de

gemeenschap zullen ook niet meer als

vanzelfsprekend een beroep op anderen

willen doen.”

Begeleiding

Met de behoeftepeiling in de hand startte

Enova een advertentiecampagne om mensen

te werven die een eigen bedrijf in persoon-

lijke dienstverlening zouden willen opzetten.

“Het lastige van ons project is dat we star-

tende ondernemers geen startersubsidie

kunnen bieden. Wel hebben we middelen

voor scholing, een cursus, marktonderzoek

of het maken van een bedrijfsplan.” Er

kwamen reacties op de advertenties. “Enkele

mannen en wat meer vrouwen bleken best

iets te willen ondernemen, maar er uitein-

delijk toch niet voor te kiezen. De stap is te

groot. Een eigen bedrijf vereist veel inzet, is

lastig te combineren met de zorg voor de

eigen kinderen en is moeilijk lonend te

maken op het terrein van persoonlijke dienst-

verlening. De meesten zoeken het nu in een

baan in loondienst. Dat moeten ze in

principe zelf regelen, al willen wij hun best

wat begeleiding geven.”

Kinderopvang

Uit het project blijkt dus dat er meer kansen

zijn voor andere initiatieven dan bedrijven in

persoonlijke dienstverlening. Dat geldt

vooral voor kinderopvang, met name in

Schoonoord. De stichting Kinderopvang, met

diverse vestigingen in het gebied, had een

paar jaar eerder tevergeefs geprobeerd in

Schoonoord voet aan de grond te krijgen. Er

was te weinig animo. Samen met Enova

wilde de stichting een nieuwe poging

wagen. “Gesubsidieerde kinderopvang past

dan wel niet geheel binnen ons project,

maar het is te zonde om het te laten

schieten”, vindt Toxopeus. “Nu gaat er toch

iets kleinschaligs gebeuren. Daar zijn we blij

mee. In dit gebied realiseren we dit als

eerste voorbeeld.”

De kleinschalige kinderopvang wordt

waarschijnlijk in het dorpshuis gevestigd,

waar al een bibliotheek en een speel-o-theek

zijn. Naar verwachting gaat de opvang met

ingang van 2002 van start. De financiering

voor de aanpassing van de accommodatie is

nog niet rond.

Hoe lastig dit project in het gebied ook is,

Enova houdt vol. “Mensen beginnen te

merken dat we niet ophouden en dat het

niet zomaar een projectje is. De houding in

de streek verandert. Mensen beginnen mee

te denken.” Intussen zoekt Enova nieuwe

ingangen, bijvoorbeeld bij de agrarische

vrouwen die tot nu toe door de MKZ-crisis

slecht bereikbaar waren en bestaande

ondernemingen op het terrein van schoon-

maakwerk en tuinonderhoud.

Enova

Anje Toxopeus

Noordersingel 29, 9401 JW Assen

t 0592 316 865

e ebd@antenna.nl

i www.emancipatie.net



11Natuurpad Hillesluis is een wandelroute kriskras door de Rotterdamse

volkswijk Hillesluis. De route geeft uitleg over de flora en fauna in de stad.

Het initiatief van onder meer bewonersorganisatie Hillesluis brengt natuur

dichterbij de kinderen uit de wijk. En het pad draagt ook bij aan de

leefbaarheid van Hilleshuis, zo blijkt ruim een jaar na de officiële opening.

.

Piet Gernler





Piet Gernler houdt even halt bij basis-

school Savornin Lohman aan de Zuid-

polderstraat in de Rotterdamse wijk

Hillesluis. Een maquette aan de muur

herinnert aan 17 juni 2000, de dag

waarop het natuurpad Hillesluis officieel

werd geopend. De route van dik twee

uur dwars door de Rotterdamse wijk

toont aan dat natuur niet halt houdt bij

stadsgrenzen. Want Hillesluis kent een

rijke flora en fauna. Watermunt, fluiten-

kruid, riet, pissebedden, spinnen,

wormen. Maar ook dieren die meer tot

de verbeelding spreken zoals water-

salamanders, gierzwaluwen en mantel-

meeuwen. “Het barst hier van de

natuur”, vat Piet Gernler, een van de

grondleggers van het natuurpad,

kernachtig samen.

Het begon eigenlijk in 1995 met de diefstal

van een fiets uit de achtertuin van Rob Boon.

Hij woont aan De Teyl, destijds een sterk

verwaarloosd binnenterrein in Hillesluis waar

kinderen speelden tussen de spuiten van de

junks. De ontvreemding van de fiets was

typerend voor de sfeer in de wijk. Hoge

werkloosheid, grote armoede, anoniem

vandalisme, veel jeugdcriminaliteit. Het is

een wijk waar mensen naast elkaar leefden

en niet met elkaar. Boon deed zijn beklag bij

Gernler. Niet toevallig bij hem. Gernler heeft

een onderwijsachtergrond, woont al sinds

1978 in Hillesluis en belandde begin jaren

negentig in de wao. “Boon wilde iets doen

aan de overlast door jongeren. Hij wou de

jeugd positieve alternatieven bieden. Of ik

hem daarbij kon helpen.” Het ging om een

groep jongeren in de leeftijd van zes tot

twaalf jaar die nergens meer welkom waren,

zelfs niet in het plaatselijke clubhuis.

Oase van groen

Gernler en Boon wilden aan het binnen-

pleintje een kindertuin realiseren. Ze wisten,

samen met andere buurtbewoners, de

gemeente Rotterdam en de betrokken

deelraad te winnen voor hun ideeën. “Dat

was soms knokken.” De opening van de tuin

staat Gernler nog helder voor de geest. 

“We waren verschrikkelijk trots.” Nu kweken

kinderen er bloemen en planten. Vlinder-

struiken, zonnebloemen, meisjesogen. 

Een vijvertje ontbreekt niet. En oudere buurt-

bewoners telen hier hun eigen groenten.

Boontjes, tomaten. Het eens zo desolate

binnenpleintje is nu een oase van groen

waar het goed toeven is.

Basisschool Savornin Lohman, waar Gernler

kinderen opleidt tot heuse natuurgidsen,

benutte de kindertuin regelmatig voor het

geven van lessen in natuur. En dan werd ook

geregeld een uitstapje gemaakt naar het

nabijgelegen Odilia, de speelboerderij die

tevens fungeert als opvangcentrum voor

gewonde egeltjes. De diertjes herstellen hier

en worden later weer uitgezet in de vrije

natuur. Gernler: “Op drie plaatsen in de wijk

vonden activiteiten plaats op het gebied van

stad en natuur. De Teyl, Savornin Lohman en

Odilia. En toen is het idee ontstaan om deze

drie plaatsen met elkaar te verbinden via een

pad om zodoende het thema ‘stad en natuur’

verder uit te diepen.”

De buurt reageerde onverwacht positief op

dit idee. Natuur bleek ruimschoots voor-

handen in Hillesluis. Zo strijkt aan de

Slaghekstraat jaar in jaar uit een kolonie

gierzwaluwen neer. In de binnentuin van het

ouderencomplex ’t Kopblok broeden merels.

Het Stichtseplein is de pleisterplaats van

verschillende vogels zoals spreeuwen,

huismussen, duiven, eksters, kokmeeuwen,

mantelmeeuwen en zilvermeeuwen. En zo

ontwikkelde zich langzaam maar zeker een

wandelroute van enkele kilometers, kriskras

door de oude wijk. Op elf plekken langs de

route geven vitrines tekst en uitleg. Niet

alleen over gierzwaluwen. Maar ook over

wormen en pissebedden. En over tuinkruiden

en korstmossen. Stoeptegels met daarop een

groen blad en een gele gierzwaluw duiden

de route. De punt van het blad wijst wande-

laars de weg.

Verbetering verstandhouding

De realisatie van het natuurpad heeft

bewoners van Hillesluis dichter bij elkaar

gebracht, is de overtuiging van Gernler.

Sprekend voorbeeld is de aanleg van een

kruidentuin op de gezamenlijk binnenplaats

van kinderdagverblijf De Regenboog en een

moskee. “Aanvankelijk waren er wat span-

ningen tussen de medewerkers en vrijwilli-

gers van de Regenboog en die van de

moskee. Bij de realisatie van de kruidentuin

hebben de mensen elkaar leren kennen.

Dat heeft meteen geleid tot een veel betere

verstandhouding.”

Kinderen in de stad staan ver af van de

natuur, weet Gernler uit ervaring. “Veel

kinderen zien een meeuw en denken: 
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Oh, een groot wit vogeltje. Het natuurpad

leert hen dat dat grote witte vogeltje een

mantelmeeuw is.” Rondom het natuurpad

worden allerlei activiteiten georganiseerd. Zo

hebben enkele kinderen van Hillesluis, samen

met een boswachter, zwanen uitgezet in een

nabijgelegen park. “De kinderen mochten die

dieren even vasthouden. En dan voelen ze de

hartslag in de hals van zo’n zwaan. Dat

vergroot het besef dat ook een zwaan enig

respect verdient. Dat het een levend wezen

is.” En meer respect leidt tot minder

vandalisme, is de overtuiging van Gernler. 

Kinderen tonen oprechte interesse in natuur.

“Laatst nog. Een kind wilde alles weten over

hommels. Voor zijn spreekbeurt op school.

Of ik kon helpen. Dat zou voorheen niet zo

snel gebeurd zijn, een spreekbeurt over

hommels…”

Passie

Inmiddels heeft Gernler een fenomenale

kennis opgebouwd over natuur in de stad.

Passievol vertelt hij over de gierzwaluw.

Diens aanwezigheid in Hillesluis verbaast

hem niets. “De gierzwaluw is van oorsprong

een rotsvogel. Vandaar zijn voorliefde voor

de stad. Maar niet ieder gebouw is geschikt,

de vogel huist bij voorkeur onder dakpannen.

En die worden helaas steeds schaarser. De

gierzwaluw, die overwintert in Afrika, keert

ieder jaar weer terug naar precies hetzelfde

nest. Mocht dat nest onverhoopt verdwenen

zijn, dan zal de gierzwaluw dat jaar geen

jongen grootbrengen.” Het gedrag van de

vogel is ook in andere opzichten boeiend.

“Jonge gierzwaluwen worden door hun

ouders uit het nest geplukt en zó in de lucht

gedropt. Vervolgens duurt het twee, drie jaar

voordat de jonge vogel opnieuw grond

onder zijn pootjes zal voelen. Onderwijl doen

ze alles in de lucht: eten, slapen, vrijen,

nestmateriaal verzamelen.” En bij voedsel-

schaarste laten ouders hun jongen soms wel

wekenlang alleen. “Op zoek naar insecten,

honderden kilometer verderop. De jongen

raken ondertussen in een comateuze

toestand. De lichaamstemperatuur zakt naar

24 graden en de hartslag daalt tot één slag

per minuut. Wanneer de ouders terugkeren,

tjokvol voedsel in hun krop, komen de

jongen langzaam maar zeker weer tot leven.”

Niet alleen kinderen lopen het natuurpad.

Ook volwassen buurtbewoners, andere

Rotterdammers en toeristen tonen

belangstelling. “De VVV in het centrum van

Rotterdam biedt toeristen een zogenoemde

citysafari aan. Een van de keuzemogelijk-

heden daarbij is het natuurpad Hillesluis.”

Het natuurpad blijkt een inspiratiebron voor

andere Rotterdammers. “In Kralingen wil

men starten met een soortgelijk initiatief.

Ook Schiedam toont interesse.” 

Ideeën

Vrijwilligers hebben de grootste bijdrage

geleverd aan het natuurpad. Incidenteel zijn

externe financiële bronnen aangeboord.

“Onlangs is een natuurlijke oever aangelegd.

Kosten: 40.000 à 50.000 gulden. Betaald door

de gemeente Rotterdam.” Ook de

bewegwijzering van het natuurpad was een

kostbare zaak. Zo’n 100 speciaal ontworpen

tegels duiden de route. “Ik schat de totale

investering in het natuurpad op 150.000,

200.000 gulden.” Maar uiteindelijk zijn

ideeën belangrijker dan geld, vindt Gernler.

“En natuurlijk de medewerking van wijk-

organisaties en gemeentelijk diensten.

Daarbij denk ik onder andere aan Thuis op

Straat (een organisatie die werkt aan de

verbetering van de leefbaarheid van

stadwijken; red.) en de tuinmannen van de

plantsoenendienst.’

Af is de route allerminst, meent Gernler. 

De lokale kerk herbergt vleermuizen, zo

heeft de pastoor laten weten. Of de kerk kan

worden opgenomen in de route. En op korte

termijn komen voor de kinderen zes speciale

‘natuurkisten’ beschikbaar langs het pad.

Iedere kist met een eigen thema.

“Bijvoorbeeld een egelkist en een waterkist.

En een vogelkist. Zo’n kist bevat dan allerlei

attributen zoals de geluiden van de vogels

aan het Stichtseplein.” En zo blijft het

natuurpad zich ontwikkelen. “Over tien jaar

bestaat dit pad nog steeds. Maar waar-

schijnlijk in een geheel andere vorm. Dat is

ook niet erg. Die dynamiek is juist prima.”

Natuurpad Hillesluis

initiatiefnemer: Bewonersorganisatie Hillesluis,

Riederlaan 200, Rotterdam

t 010 432 2304



12Stichting Makandra (Met elkander) heeft op landgoed Kernhem in Ede een

landbouwzorgproject. Sinds 1996 biedt Makandra er dagopvang aan

verschillende groepen mensen die zorg nodig hebben: verstandelijk

gehandicapten, mensen met psychische en psychiatrische problemen en

langdurig werklozen met een sociaal-maatschappelijke zorgvraag. In de

beschermde leef- en werkomgeving van Makandra vinden deze kwetsbare

mensen mogelijkheden voor een zinvolle dagbesteding in de biologische

landbouw op het project. Makandra geeft hun de mogelijkheid zich een

eigen plekje in de maatschappij te verwerven.

Cees van Stiphout





Vijf jaar geleden was er alleen weiland,

met aan de rand een vervallen monu-

mentale boerderij en enkele bedrijfs-

gebouwen. Nu is het een idyllisch oord

op landgoed Kernhem bij Ede:

zorgboerderij Makandra. Op zichzelf is

een zorgboerderij niet zo bijzonder.

Zorgboerderijen bestaan al veertig jaar.

Maar Makandra is uniek. Verschillende

zorggroepen werken er samen: licht

verstandelijk gehandicapten, mensen

met psychische problemen en langdurig

werklozen. “Als je het hebt over een

pluriforme samenleving, dan tref je die

hier aan op kleine schaal”, zegt

directeur en initiatiefnemer Cees van

Stiphout.

Op de zolder van de deel zitten de deel-

nemers en hun begeleiders bij elkaar. 

Een deelnemer speelt piano, er wordt een

gedicht voorgelezen en thee geschonken.

Elke dag begint stipt om negen uur met een

openingsceremonie. Vandaag wordt even de

rust verstoord. Boer en buurman Veldhuizen

komt binnenvallen en vraagt een deelnemer

om hem te helpen met z’n koeien. Ze gaan

samen weg en de dagopening gaat verder.

De nieuwe poes krijgt een naam, de taken

voor deze dag worden verdeeld. Iedereen

kan aan de slag.

Veel deelnemers weten precies wat ze

moeten doen. In het kippenhok worden

eieren geraapt en daarna verpakt. In de

groentetuin gaat iemand schoffelen.

Aardbeien en shii-takes – een soort paddestoel

– moeten worden geoogst. Zo doet Makandra

een appèl op de gezonde kant van de mensen,

vertelt Cees van Stiphout. Alle aandacht gaat

uit naar de mogelijkheden van de deel-

nemers en naar wat nodig is om hen te

helpen ontplooien. “Ze krijgen daardoor

zelfrespect, een gevoel van eigenwaarde.”

Heel bewust heeft hij ervoor gekozen niet

met één zorggroep te werken, maar met

meerdere. Dat werkt heel goed. “Je doorbreekt

vaste cultuur- en communicatiepatronen.

Mensen met een verschillende achtergrond

hebben elkaar veel te vertellen.” En ze kun-

nen elkaar helpen. Van Stiphout legt uit hoe.

“Mensen met een psychiatrisch verleden zijn

vaak lichamelijk niet zo sterk en kunnen zich

slechts kort op een activiteit concentreren,

maar ze hebben wel inzicht en analytisch

vermogen. Verstandelijk gehandicapten

daarentegen kunnen lang achtereen dezelfde

handelingen uitvoeren, maar missen veelal

een goed inzicht. Samen kunnen zij

problemen oplossen en elkaar aanvullen.”

Dagelijks ziet Van Stiphout dat het werkt.

Harmonisch geheel

Van Stiphouts filosofie om verschillende

zorggroepen bij elkaar te brengen, komt niet

uit de lucht vallen. Tijdens zijn opleiding tot

docent omgangskunde en godsdienst liep hij

stage bij de antroposofisch psychiatrische

boerderij Nieuw Rijsenburg in Driebergen.

“Daar heb ik ontdekt wat biologische land-

bouw en antroposofie zijn. En daar heb ik

gezien dat mensen met wat voor problemen

dan ook een therapeutisch proces kunnen

doormaken en tegelijkertijd een geitenbedrijf

kunnen runnen. Dat wás het gewoon! Ik ben

deze ideeën nooit meer kwijtgeraakt.”

Op verschillende plaatsen heeft Van Stiphout

meegeholpen initiatieven van de grond te

krijgen. Eerst een kindertehuis in Suriname.

Terug in Nederland richtte hij in 1990

Stichting Makandra op voor zorg aan mensen

met problemen. In Lunteren begon hij een

boerderij voor ex-verslaafden. Toen liep hij

tegen boerderij De Kalverkamp aan. Hier kon

hij zijn ideaal verwezenlijken: het werken met

uiteenlopende zorggroepen. 

In vijf jaar tijd heeft Van Stiphout met twee

vaste medewerkers, een gesubsidieerde

werknemer, een team professionele vrijwil-

ligers en bedrijven die gratis hun diensten

aanboden, vanuit het niets de zorgboerderij

Makandra uit de grond gestampt. De wei-

landen werden deels omgezet in een grote

groentetuin, een boomgaard, een tuin voor

kleinfruit en shii-taketeelt, en een kruiden-

en bloementuin. De boerderij kreeg een

opknapbeurt, er kwam een foliekas en er

werd een kippenhok gebouwd. Ook het

landschap kreeg een opfrisbeurt. Het resul-

taat: een prachtige, landschappelijk inge-

paste boerderij op landgoed Kernhem. Alles

gefinancierd uit donaties van tal van fondsen. 

Het verschil met andere zorgboerderijen is

dat de meeste tegen een bestaand agrarisch

bedrijf of een bestaande zorginstelling

aanleunen. Makandra bouwde de tuinderij

en zorgverlening van de grond af op. “Zo kan

een harmonischer geheel ontstaan met een

gevarieerder aanbod en veelzijdiger werkzaam-

heden”, meent Van Stiphout.

De zorgtaak van Makandra begon met start-

kapitaal uit het zorgvernieuwingsfonds voor

vijf fulltime plaatsen voor de opvang van
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verstandelijk gehandicapten. Door lobbywerk

van Van Stiphout zijn er inmiddels 14 fulltime

plaatsen voor de verschillende groepen,

ingevuld door 29 deelnemers. De deelnemers

hebben een jaarcontract met de zorginstel-

ling. Sommigen nemen hun persoons-

gebonden budget (25.000 gulden per jaar)

mee. Voor een aantal is Makandra een

permanente werk- en begeleidingsplek.

Oudere deelnemers vinden bij Makandra een

goede dagbesteding en structuur in hun

leven. Voor jongeren is het vaak een tijdelijke

verblijfplaats. De een kan na afloop weer een

studie oppakken, de ander komt uiteindelijk

aan vrijwillig of betaald werk. 

Ontmoetingsplaats

In de regio is de boerderij inmiddels goed

bekend, niet in de laatste plaats doordat de

pr-commissie er flink aan trekt. Maar Makandra

heeft inmiddels ook materieel haar wortels

stevig in de regio. De zorgboerderij werkt

uitsluitend samen met regionale zorg-

instellingen en de afdeling Werk & Zorg van

de gemeente Ede voor plaatsing van de

moeilijkst plaatsbare langdurig werklozen.

Tevens fungeert Makandra als excursieplek

voor het project ‘Zorg en landbouw’ van de

Stichting Vernieuwing Gelderse Vallei. Boeren

uit de omgeving met plannen voor zorg-

landbouw als tweede tak in hun bedrijf

komen bij hen langs. “Onze boerderij is geen

regulier agrarisch bedrijf, maar agrariërs kun-

nen wel zien wat het betekent om dit soort

mensen te begeleiden. Als ze besluiten een

zorgtak erbij te nemen, moeten de boeren

deze taak zelf in hun bedrijf een plek geven.”

Hoe bekend Makandra in de omgeving ook

is, het ideaal een ontmoetingsplaats te zijn

voor mensen mèt en zonder een handicap, is

nog niet helemaal uit de verf gekomen.

Ja, met de buren, een biologische geiten-

houder en twee reguliere veehouders,

bestaat een goed contact. Ze verrichten over

en weer hand- en spandiensten. Een

buurman ploegt het land en een ander zet

zijn schapen in de weide van Makandra.

Maar verder is Makandra als ontmoetings-

plaats nog niet gerealiseerd. Het paarden-

hotel waar mensen uit de omgeving hun

paarden kunnen stallen die de deelnemers

dan verzorgen, bleek financieel niet haalbaar.

Van Stiphout laat zich niet ontmoedigen. Er

zijn inmiddels nieuwe plannen voor een

theehuis en voor huisverkoop.

Doorstoten

Het grootste probleem is van financiële aard.

“Het is heel moeilijk om geld binnen te

krijgen. Uit de verkoop van de producten

kan het niet komen. En het geld uit de zorg-

contracten gaat op aan begeleiding. Verder

is alles wat je hier ziet door onze commissie

fondswerving bijeengesprokkeld. Het is heel

bijzonder hoeveel geld uit fondsen is

gedoneerd, zo’n vijf ton uit liefst veertig

fondsen. Fondsen en jaarcontracten van

deelnemers bieden echter geen zekerheid. Je

kunt er geen personeel op aannemen.”

Van Stiphout zit daarom op een dood punt.

Nu na vijf jaar wil hij het project profes-

sionaliseren en dat lukt niet omdat de

financiering van de zorgtaak elk jaar onzeker

is. Hij is teleurgesteld dat ondanks alle

mooie woorden van de overheid over zorg

op maat, het niet lukt zijn zorgboerderij

ingebed te krijgen in de reguliere zorg-

verlening. “Makandra geldt als voorbeeld

voor anderen, maar we kunnen de finan-

ciering niet langer dan hooguit twee jaar

vasthouden. Het is jammer. We zijn te vroeg

begonnen. Voor sommige andere organi-

saties die later van start gingen met een

andere opzet en andere doelstellingen, zie ik

betere perspectieven.”

De deelnemers hebben geen weet van deze

problemen. Ruim een uur na de dagopening

komen ze weer bij elkaar voor de koffie,

buiten aan de picknicktafels. Er is een feestje.

Een deelnemer is jarig en trakteert. Allemaal

maken ze zich op voor een nog groter feest.

Komende vrijdag vieren ze het vijfjarig

jubileum van de zorgboerderij. Dan komen

familie en vrienden op bezoek. Maar ook

oud-deelnemers gaan even terug naar plek

die hun een weg in de maatschappij heeft

gegeven.

Zorgboerderij Makandra

Kalverkampweg 1

6718 WJ Ede

t 0318 612 363

e makandra_info@hetnet.nl

i www.makandra.nl.



13Tweeverdieners vormen al geruime tijd de meerderheid in Nederland.

Maar het is nog wel zo dat mannen gewoonlijk het meest betaald werken,

het meeste inkomen inbrengen en het minst doen in de huishouding en

de verzorging van de kinderen. Melkveehouder Alex Datema uit het

Groninger Briltil probeert de taken thuis en op het bedrijf zo goed

mogelijk te combineren. Hij runt in maatschap met zijn broer Gert een

melkveebedrijf; zijn vrouw Anneke heeft met haar ouders een jachthaven

en een dorpshuis.

Alex Datema





Samen zorgen voor de kinderen en

samen het huishouden draaien vindt

melkveehouder Alex Datema de

gewoonste zaak van de wereld. En het is

nog leuk ook. Hij wimpelt opmerkingen

weg dat agrariërs geen tijd voor

zorgtaken en huishoudelijk werk zouden

hebben. “We moeten af van het idee dat

boeren het daarvoor te druk hebben.

Het gaat om de keuzes die je maakt.”

Het is twaalf uur. De kinderen komen zo uit

school. Alex Datema is alvast begonnen met

het schillen van de aardappelen. Even later

stormen twee blonde langharige meisjes

binnen, Rianne van 7 en Ananda van 5,

gevolgd door zijn vrouw Anneke. “Hoe was

het op school?”, vraagt Datema aan zijn

dochters. “Leuuuk… We zijn in de gymzaal

geweest”, antwoordt de jongste enthousiast.

Vlug maken Anneke en Alex de warme

maaltijd af. Het is een dagelijks ritueel. “We

eten tussen de middag warm, omdat we er

dan allemaal zijn”, legt Datema uit. Tijdens

het avondeten is Anneke meestal aan het

werk. ’s Zomers begint ze aan het eind van

de middag in het paviljoen van de jachthaven

en ’s winters werkt ze ’s avonds in het

dorpshuis, het oude veerhuis aan de haven

dat zij samen met haar ouders enkele jaren

geleden gekocht heeft.

Bewuste keuze

De familie Datema woont recht tegenover

het dorpshuis in een riant nieuwbouwhuis.

Ongeveer een kilometer verderop buiten het

dorp ligt het melkveebedrijf van Alex en zijn

broer Gert. “Voor wij het overnamen was het

ook een broederbedrijf. Mijn vader had het

samen met mijn oom. We zijn dus van huis

uit gewend om samen te boeren. Maar het is

ook een bewuste keuze. Het heeft veel

voordelen.” Datema noemt de grotere

vrijheid om andere dingen te kunnen doen,

zoals bestuurswerk en voor de kinderen

zorgen. “Ik vind het leuk om dingen met de

kinderen te doen.”

Zijn broer heeft een soortgelijke gezins-

situatie met een werkende partner en

kinderen. Ze kunnen elkaar daarom heel

goed begrijpen. De samenwerking op het

bedrijf verloopt dan ook uitstekend. Van een

strikte scheiding van taken is geen sprake.

“Er is maar één strak schema: het melken. De

ene week melkt Gert, de andere ik.”

Natuurlijk moet er iets meer sturing zijn om

de bedrijfsvoering soepel te laten verlopen.

“Meestal overleggen we ’s morgens na het

melken, ongeveer om kwart over zeven.

Daarna wil ik weer snel thuis zijn om te

helpen met de kinderen voordat ze naar

school gaan.”

Datema kan maar moeilijk aangeven waarom

hij het normaal vindt om werk en privé zo te

combineren. “Ik heb dat altijd heel gewoon

gevonden. Thuis waren we met twee

jongens. Niet dat we veel in het huishouden

hoefden te doen, maar er was ook geen

zusje dat als vanzelfsprekend in huis zou

werken. Als scholier ben ik uit mezelf

begonnen met eten klaarmaken, gewoon als

ik honger had. Mijn moeder was vaak nog

‘achter’ aan het werk en ik had de meeste

tijd om het eten op te warmen. Later toen

mijn moeder een hersenschudding had, ben

ik echt gaan koken.” Dat is hij altijd blijven

doen.

Erfelijk belast

Met Anneke heeft Alex geen vaste afspraken

gemaakt over wie wat doet. “Toen de

kinderen kleiner waren kostte de verzorging

veel tijd. Het is veel gemakkelijker nu ze naar

school gaan.” Het werk thuis richt zich

grotendeels op de zorgtaken. “De kinderen

doen we samen. Wat dat betreft staan we op

gelijke voet.” Vooral in de zomerperiode als

Anneke meer van huis is, komt veel op Alex

neer. ’s Middags na schooltijd neemt Anneke

de kinderen eerst mee. Ze eten dan bij Alex’

schoonouders. Na het melken haalt Alex ze

op en stopt ze thuis in bed. Het gros van het

huishoudelijke werk doet toch Anneke. Zij is

overdag het meest in huis. “De badkamer

heb ik nog nooit gedaan”, erkent Datema.

Stofzuigen, de afwas, de was en dergelijke

horen wel tot gezamenlijke taken.

Een paar jaar lang was zorg en werk

combineren minder eenvoudig. Van 1997 tot

2000 was Datema vice-voorzitter van het

NAJK (Nederlands Agrarisch Jongeren

Kontakt) en had personeel, organisatie en

financiën in zijn portefeuille. “Een aantal

jaren kan zoiets wel, dacht ik. Het idee was

om het werk in anderhalve dag te doen. Het

eerste jaar lukte dat nog. Daarna werd het

NAJK op zijn kop gezet en liep het werk op

tot drie dagen per week. Als je me van

tevoren gevraagd had of dat zou kunnen,

had ik geen ja gezegd.” Hij heeft veel van de

NAJK-periode geleerd, maar het trok een

zware wissel op zijn gezin. “Nu wil ik een
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paar jaar geen grote dingen doen. Maar het

blijft heel leuk om dit soort klussen aan te

pakken.”

Helemaal bestuurlijk stilzitten lukt Datema

niet. “Ik ben erfelijk belast”, erkent hij. Zijn

vader was vice-voorzitter van de toenmalige

Groninger Maatschappij van Landbouw. Zijn

broer heeft dezelfde tic. Hij zit in het

afdelingsbestuur van de NLTO (Noordelijke

Land- en Tuinbouworganisatie). Alex is net

voorzitter geworden van de buurtvereniging

van het ruim tweehonderd mensen tellende

Briltil en zit bij de vrijwillige brandweer. Hij

vindt het belangrijk om dit soort werk te

doen. “Als landbouw moeten we deel blijven

uitmaken van de maatschappij. Vroeger

waren het vooral de boeren die in de

gemeenteraad en het verenigingsleven zaten.

Nu zie je bij agrariërs de neiging om zich

terug te trekken.”

Datema heeft ook zitting in het Emancipatie-

platform van het ministerie van LNV. “Het

spreekt me aan om met emancipatie bezig te

zijn. We moeten af van het idee dat je als

boer geen tijd hebt voor zorgtaken. Weet je

wat me het meest verbaast? Dat je die

houding niet alleen bij mannen aantreft

maar ook bij vrouwen.” Op een avond over

de toekomst van de landbouw heeft hij

boeren wel eens een spiegel voorgehouden

met de vraag: ‘En als je vrouw nou eens een

goede baan kan krijgen?’ Hij kreeg reacties

als: ‘Maar er is al genoeg werk achter.’

Datema probeert uit te leggen dat werk en

zorg combineren geen kwestie is van tijd

hebben, maar van goed plannen en keuzes

maken. “Als je op je boerderij perfectie

nastreeft, is dat inderdaad moeilijker te

realiseren. Onze koeien worden ook niet

altijd stipt op tijd gemolken. Ze zijn eraan

gewend geraakt.”

Goed leven

De bedrijfsstrategie van Alex en Gert is niet

gericht op een zo hoog mogelijke melk-

productie, maar op continuïteit en groei.

Sinds de overname van het bedrijf circa tien

jaar geleden hebben de broers flink

geïnvesteerd in de aankoop van grond en

melkquotum. Het areaal van 35 hectare

grasland werd uitgebreid met 18 hectare en

het melkquotum van 300.000 verdubbeld

naar 600.000 liter. Met 85 melkkoeien

hebben ze een redelijk extensief bedrijf,

waarvan ze samen met de inkomens van hun

partners goed kunnen leven.

Op den duur wil Datema met Anneke de

jachthaven van zijn schoonouders

overnemen. “Mijn schoonvader heeft zoveel

tijd in de opbouw van de jachthaven

gestoken, dat willen we voortzetten.”

Datema ziet het als een soort vanzelf-

sprekendheid. Het familiekapitaal moet goed

worden beheerd, het is niet helemaal van

jezelf. Zijn twee dochters heeft hij al eens

gevraagd of ze later de boerderij willen

overnemen. Tot nog toe kreeg hij geen

enthousiaste reacties. “De jongste wil prinses

worden. Uiteindelijk moeten ze het zelf

weten”, zegt hij. Maar hij verhult niet dat hij

het fijn vindt als zij interesse tonen. “Het is

toch het familiekapitaal dat je beheert.”

Alex Datema

Hoendiep westzijde 52

9805 TD Briltil

t 06 26376396



14In vijf jaar tijd realiseerde Stichting Kerkepaden Zieuwent met 35 vrij-

willigers tien kilometer school- en kerkpaden waarover schoolgaande

kinderen veilig kunnen fietsen en de bewoners van het dorp op een

aantrekkelijke manier het buitengebied in kunnen. Het project is een

voorbeeld van democratie aan de basis. In hun boek beschrijven huisarts

Gerard Molleman en bioloog Anton Stortelder hoe het project van begin

tot eind is verlopen: Binnendoor en Buitenom. Deze titel verwijst niet

alleen naar de gerealiseerde padenstructuur, maar ook naar de wijze

waarop soms afspraken tot stand kwamen met grondeigenaren en de

manier waarop contacten met overheden en het bedrijfsleven werden

onderhouden.

Gerard Molleman





In het centrale deel van de Achterhoek

herstellen nu ook twee andere dorpen

hun kerkpaden. Ze zijn geïnspireerd door

het aangrenzende Zieuwent, waar het

allemaal begon. “Opa’s legden op het land

van hun zonen paden aan, zodat hun

kleinkinderen veilig naar school kunnen”,

zo vat huisarts Gerard Molleman het

Zieuwentse project samen. Behalve

functioneel zijn de paden landschappelijk

aantrekkelijk en cultuurhistorisch

waardevol geworden. 

Een drukke provinciale weg doorklieft het

dorpje Zieuwent. Een automobilist moet

plotseling remmen voor een meisje dat van

haar fietsje valt. Haar vader probeert haar

snel naar het trottoir te manoeuvreren, maar

kan niet snel handelen door het zoontje

achterop de fiets. Een enge situatie. 

Hoe anders is het iets verderop. Een moeder

fietst met haar dochter ontspannen op een

van de kerkpaden vanuit het dorp naar de

boerderij van haar broer. “We maken heel

veel gebruik van de paden”, zegt ze.

“Het is erg fijn hier, vooral voor de kinderen

is het veilig. Ik durf ze nu gerust alleen te

laten gaan. Over de wegen zou ik dat echt

niet doen.”

Die veiligheid, daar was het huisarts Molle-

man precies om te doen. Begin jaren negen-

tig overleed een meisje door een verkeers-

ongeluk op een van de vier uitvalswegen. In

zo’n kleine gemeenschap komt dat hard aan.

Iedereen kent iedereen en iedereen is familie

van elkaar. Heel tragisch, dacht Molleman,

vooral omdat het te voorkomen is. “Vroeger

kon je overal binnendoor fietsen en wande-

len over onverharde paadjes, rechtstreeks

naar en van het dorp”, wist hij zich te

herinneren uit zijn jeugd. Maar in de jaren

zeventig zijn al die paden opgeruimd tijdens

een rigoureuze herinrichting, zoals destijds

de mode was.

Op een verjaardagsfeestje sprak hij dorps-

genoot en familielid Anton Stortelder aan.

Zouden ze er samen een project van maken?

Stortelder zou als wetenschappelijk onder-

zoeker bij het Wageningse onderzoeks-

instituut Alterra en lid van de Oudheid-

kundige Vereniging, zijn expertise kunnen

inzetten. Op een avond in 1993 stapten ze

naar een vergadering van Zieuwents Belang.

Daar hadden ze er oren naar, maar vonden

het voor hun organisatie te hoog gegrepen.

Er moest maar een aparte stichting komen.

Wel wilde het dorpsbelang twee bestuurs-

leden afvaardigen: een boer (belangrijk voor

het draagvlak) en iemand uit de sociale

werkvoorziening (handig in de sociale

omgang). Een kerkbestuurslid, Stortelder

(projectcoördinator) en Molleman

(penningmeester/secretaris) zelf vormden

met hen een bestuur.

“We deden eerst een pilotproject,” vertelt

Molleman, “een paar honderd meter pad van

de kerk naar de begraafplaats, zodat de

begrafenisstoet niet meer over de drukke

weg hoefde te lopen.” Het bleek een goede

generale oefening. Op het traject kwamen ze

van alles tegen, onder meer een aanwonende

die een bezwaarschrift indiende. Hij vreesde

verlies aan privacy. Het kwam goed en uit-

eindelijk is hij zelfs blij met het pad. Het is er

erg mooi geworden, vinden ze, want behalve

een pad aanleggen heeft de stichting er alles

aan gedaan om het ook aantrekkelijk te

maken door de aanleg van landschaps-

elementen en het herstel van cultuur-

historische elementen. Ook van andere

dorpelingen kwamen enthousiaste reacties.

Creatieve constructie

Maar hoe verder? Er was vooral geld nodig.

De stichting stuitte op een artikel in het

agrarische blad Oogst over boerenpaden.

Het ministerie van LNV had belangstelling

voor enkele experimenten om ervaring op te

doen met het herstellen van boerenpaden.

Toenmalig CDA-Kamerlid Mechtild de Jong

bleek zich al in een ander gebied in te zetten

voor de ontsluiting van het landschap voor

fietsers en wandelaars. De stichting zocht

haar op. Ze vond het een leuk plan. Intussen

had een notaris uit de buurt hen gewezen op

de gewijzigde erfdienstbaarheidregeling. 

“De wijziging maakte het mogelijk overal in

Nederland het recht op overpad te krijgen,

mits je maar ergens een stukje grond in

eigendom hebt.” De stichting kocht vijftig

vierkante meter. Om het recht op overpad

voor de boeren aantrekkelijk te maken bood

de stichting een goede vergoeding van vijf

gulden per vierkante meter voor het gebruik

van hun perceelscheidingen, houtwallen,

overhoekjes en andere niet-hoogproductieve

stukken land.

Alle creatieve ideeën werden uitgewerkt in

een conceptplan. Daarmee toog de stichting

naar Den Haag. “Vooral de inzet van de

erfdienstbaarheidregeling vond het Tweede-

Kamerlid erg interessant. Ze wilde het plan

Sch
o

o
l- en

 kerkep
ad

en
 Zieu

w
en

t

Kinderen

gaan weer

veilig

op de fiets

naar school



wel voorleggen aan de toenmalige staats-

ecretaris Gabor van natuur.” Hij subsidieerde

het project, samen met de provincie, de

gemeente en het waterschap. 

“Na twee jaar was het geld op, terwijl er nog

maar vier kilometer was aangelegd. We

hebben alle overheidsvertegenwoordigers

uitgenodigd en hen laten rondfietsen over

de paden, langs de aangelegde kikkerpoelen,

de herstelde houtwallen en over de brugge-

tjes. Ze concludeerden gelukkig: nu stoppen,

dat kan niet.”

Klaverblad

Het eindresultaat is een klaverblad aan

school- en kerkpaden. Vier paden gaan

vanuit het dorp rechtstreeks het agrarische

gebied in, de uiteinden van deze paden zijn

weer met elkaar verbonden. De rand om het

dorp dient vooral voor recreatie, de andere

paden lopen naar groepen boerderijen

(droebels) dichtbij het dorp, waarvan de

bewoners een eind moesten fietsen naar het

dorp over de drukke ontsluitingswegen.

“Tien jaar geleden had ik niet gedacht dat dit

zou lukken”, zegt de tevreden dorpsdokter.

Hij weet hoe de stichting met eindeloos

geduld alle agrariërs heeft meegekregen. 

De moeilijkste gevallen bezochten ze het

laatst, nadat alle anderen al hun fiat hadden

gegeven. Zo konden deze boeren er bijna

niet meer onderuit. Ook zorgde de stichting

voor ‘wisselgeld’. Niet alleen letterlijk door

een snelle en goede vergoeding, maar ook

door het verlenen van diensten. Zo kreeg de

stichting het door haar goede contacten bij

het waterschap voor elkaar een kilometer

sloot dwars door het land van een boer te

verleggen. Hij had dat nooit zelf bij het

waterschap kunnen klaarspelen. 

Vrijwilligers

Als het aan Molleman lag, was er nog meer

pad gekomen, maar het bestuur vond het

welletjes. Er was zoveel gevraagd van de

vrijwilligers, voornamelijk gepensioneerden,

onder de dagelijkse aanvoering van de

gepensioneerde voorman Harrie Bokkers. 

Vijf jaar lang was hij de steun en toeverlaat

van de stichting. Oud werkte hier voor jong.

En nog steeds, want vijf groepen vrijwilligers

onderhouden elk een eigen gebied. Bijna

elke dag is er wel een ploegje aan de slag.

De paden hebben de sociale cohesie in het

dorp zonder meer versterkt, vindt Molleman.

“Een aantal vrijgezelle vutters dreigde te

vereenzamen. Ze zijn er helemaal tussen

gekomen. Ook is de band tussen boeren en

burgers versterkt. De medewerking van de

boeren heeft goodwill gekweekt bij de

burgers, die wel eens klaagden over stank.”

Het enthousiasme van de Zieuwentse

bewoners uit zich ook in het donateurschap

aan de stichting. Zo’n tachtig tot negentig

procent van de huishoudens is donateur,

zegt de verbaasde Molleman. Van hun

bijdrage kan de stichting het beheer van de

paden bekostigen. Het leukste van dit

project vindt Molleman de ‘democratie aan

de basis’. “Met het geld van de overheid

heeft het dorp het helemaal zelf gedaan. Dat

spreekt mij aan.”

Gelukstreffer

Het enthousiasme van Zieuwent sloeg over

op de twee aangrenzende dorpen Mariën-

velde en Harreveld. Hier worden nu ook

paden hersteld en aangelegd, die bovendien

aansluiten op die van Zieuwent. Zo kan een

netwerk van paden ontstaan.. Vooral in

Mariënvelde gaat de aanleg voorspoedig.

“Ze zijn net klaar met vier kilometer kerkpad.

Financieel hebben ze het voordeel dat ze

aanspraak kunnen maken op WCL-gelden.

Zieuwent en Harreveld liggen net buiten het

WCL-gebied Winterswijk”, aldus Molleman.

Mariënvelde had nog een gelukstreffer. Het

dorp vroeg en kreeg de medewerking van de

zeer ervaren voorman Bokkers, die op de

grens met Mariënvelde woont.

De kerkpaden trekken ook toeristen aan,

vooral ouderen. “We maken geen grote

reclame voor deze paden, het gaat ons

vooral om de verkeersveiligheid en de

privacy van de aanliggende woningen en

bedrijven willen we respecteren. Voor ’t

Witte Paard is het wel goed. Hun terras zit

nu geregeld vol en er blijven ook gasten

overnachten.”

Toch zijn het vooral de dorpelingen en de

boeren die de paden recreatief gebruiken.

Hoe meer pad er ligt, hoe meer ze gaan

fietsen. Dat deden ze voorheen nauwelijks.

Als Molleman nu ’s avonds op de kerkpaden

fietst en er boeren tegenkomt die aanvanke-

lijk sterk gekant waren tegen de paden, dan

groet hij hen extra vriendelijk goedenavond.

Stichting Kerkepaden Zieuwent 

Dorpsstraat 32

7136 LM Zieuwent

t 0544 351 589 



15Met het project Dagindeling wil de uitgestrekte Friese gemeente

Boarnsterhim het voorzieningenniveau verbeteren voor zogenoemde

‘taakcombineerders’: mannen en vrouwen die betaalde arbeid combineren

met de zorg voor kinderen, huishouden en/of (oudere) familieleden. Meer

samenwerking met dienstverlenende instanties, integratie van

kinderopvangvoorzieningen, persoonlijke dienstverlening aan werkende

ouders en aangepaste vervoersvoorzieningen, dat waren de doelen van de

gemeente. Het project ‘Vervoer naar de kinderopvang’ sloeg niet aan. De

kinderopvang in samenwerking met de Stichting Kinder Opvang

Boarnsterhim (KOB) wel. Twee dorpen hebben een kleinschalige

multifunctionele opvang gekregen, in twee andere dorpen is de

kinderopvang in voorbereiding.

Saskia van der Sluis en Albert Kingma





Baby’s, peuters, kleuters en school-

gaande kinderen vermaken zich in de

voormalige pastorie van het dorpje

Wergea. In de statige woning met zijn

lommerrijke tuin is sinds september

2000 een kleinschalige, multifunctionele

kinderopvang gevestigd. Het is een

schoolvoorbeeld van hoe de gemeente

Boarnsterhim samen met de Stichting

Kinder Opvang Boarnsterhim (KOB)

kinderopvang in zes van haar achttien

dorpen wil realiseren. Door het leveren

van de randvoorwaarden om werk en

zorg te kunnen combineren, draagt de

gemeente bij aan de emancipatie van

haar burgers. 

Wergea is een beschermd dorpsgezicht met

niet meer dan 1700 inwoners in het Friese

open platteland. Kinderopvang was er tot

voor kort niet aanwezig en leek op het eerste

gezicht ook niet nodig. Maar er bestond wel

degelijk een verborgen vraag naar. Vrouwen

bleven thuis of regelden opvang in het grijze

circuit van oma’s, tantes, buurvrouwen en

anderen in het dorp. Kinderen wegbrengen

naar het verderop gelegen grotere dorp Grou

of de stad Leeuwarden kon natuurlijk ook.

Niemand die er gebruik van maakte. Te ver

weg, te ingewikkeld, te onbekend.

Sinds juni 2000 is het allemaal prachtig

geregeld. Wergea heeft nu een opvang voor

alle kinderen tussen de nul en twaalf jaar,

gehuisvest in het voormalige pastorie-

gebouw. De gemeente en Stichting KOB zijn

tevreden met de locatie, want huisvesting

vinden in dit soort kleine gemeenschappen is

moeilijk. Grotere gebouwen liggen niet voor

het oprapen. En deze locatie is echt prachtig,

vinden Saskia van der Sluis, beleidsmede-

werker bij de gemeente, en Albert Kingma,

unithoofd projecten van Stichting KOB. De

grote woning ademt een huiselijk sfeer, de

tuin is een paradijsje met rozenperken en

loslopende kippen en uitzicht over de

weilanden.

Vlechtwerk

Alle mogelijke opvang is in de pastorie

gecombineerd: het kinderdagverblijf, de

buitenschoolse (bso) en tussenschoolse

opvang (tso). De opvangvormen zijn gemixt –

behalve de tso, want de circa twintig grotere

kinderen zouden de sfeer van de intieme

kleine groep van ongeveer acht kleintjes te

veel verstoren. “Zo’n vlechtwerk van

kinderopvangtypen is om financiële redenen

nodig. Het is de enige manier om de

exploitatie rendabel te kunnen maken. Aan

de ouders kun je onmogelijk een hoge

bijdrage vragen. Mensen op het platteland

hebben het vaak niet breed en we willen

laagdrempelig zijn”, vertelt Albert Kingma.

Hij sust intussen een huilende, verkouden

baby op zijn arm. “Gecombineerde opvang

was voor de ouders en de organisatie niet

vanzelfsprekend. We hebben heel wat

moeten discussiëren over de voor- en

nadelen.” Hoe alles uitwerkt is voor Kingma

ook nog een verrassing. “Het is experimen-

teel. We moeten alles zelf uitzoeken.” 

Drie jaar lang krijgt kinderopvang Warga

financiering uit het project Dagindeling,

daarna zal het zichzelf moeten bedruipen.

Dat wordt nog best spannend.

Verantwoordelijkheid

Saskia van der Sluis schetst hoe het project is

begonnen met een inventarisatie van de

behoeften en knelpunten van huishoudens in

Wergea. Zeshonderd huishoudens kregen

een enquête in de brievenbus. Van der Sluis

vertelt verrast te zijn geweest dat meer dan

de helft terugkwam. Uit de enquête sprak

vooral de vraag naar kinderopvang. In het

vervolgonderzoek bleek dat niet iedereen dat

een overheidstaak vindt. Van der Sluis: “Al

snel zeiden mensen: ‘Opvang, dat is toch niet

het probleem van de gemeente, maar ons

eigen probleem? Willen wij kinderen, dan

moeten wij dat toch regelen?’” 

De gemeente vindt echter dat zij een verant-

woordelijkheid draagt in het aanreiken van

de randvoorwaarden voor de emancipatie

van haar inwoners. Wil je mannen en

vrouwen een goede kans geven om werk- en

zorgtaken te combineren, dan moet er

bijvoorbeeld wel goede kinderopvang zijn.

Wat de gemeente kan doen is het leveren

van de accommodaties voor de opvang en

het organiseren van vervoer van de kinderen.

In het verlengde van kinderopvang dacht de

gemeente ook aan nieuwe werkgelegenheid

in de persoonlijke dienstverlening, zoals

huishoudelijk werk in combinatie met

kinderopvang bij taakcombineerders. 

Samen met Stichting KOB diende de

gemeente een voorstel in bij de Commissie

Dagindeling van het ministerie van Sociale

Zaken en Werkgelegenheid voor opvang,

persoonlijke dienstverlening en vervoer. De

Commissie stelt subsidies beschikbaar voor
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experimenten die het combineren van werk

en privé-taken makkelijker maken. Het pro-

ject van Boarnsterhim werd gehonoreerd met

een subsidie voor drie jaar.

Integratietraject

Van der Sluis vertelt hoe het project er onge-

veer halverwege voorstaat. “De persoonlijke

dienstverlening aan taakcombineerders

moeten we nog uitwerken. Daar gaan we de

komende tijd mee aan de gang. Het is best

lastig te organiseren. Toch zou het goed zijn

als daar meer initiatieven komen. Er zijn in

deze dorpen veel werkloze alleenstaande

moeders. Als je hen een aantal uren per

week aan het werk krijgt, geef je ze een

opstap naar de arbeidsmarkt. Het liefst doen

we zo’n integratietraject in het dorp. Dat is

vertrouwd.” Stichting KOB heeft de intentie

haar gastouderbureau daarvoor in te zetten.

Gedacht wordt om gastouders in dienst te

nemen, die behalve op de kinderen passen

ook andere servicetaken in het huis van de

taakcombineerders uitvoeren.

Vervoer op maat is makkelijker te organiseren.

Dat werd dus het eerste project van de

gemeente. Er kwam een taxi die kinderen uit

de kleinere dorpen naar de bestaande

kinderopvang in de grootste dorpen Akkrum

en Grou zou brengen en halen. Ook kwam er

een minibusverbinding die de verschillende

dorpen met elkaar verbond. “Voor dit project

was de drempel te hoog en met het tegen-

vallende gebruik kan een dergelijk project

niet uit”, schetst Van der Sluis. “Voor ons was

het duidelijk. Vervoer hoef je niet te regelen,

wel opvang dicht bij de gebruikers.” De

gemeente koos dan ook voor gespreide,

kleinschalige opvang, ook al zou geclusterde

kinderopvang in Grou en Akkrum efficiënter

en dus rendabeler zijn.

Stadse invloed

De multifunctionele kinderopvang in Wergea

kwam als eerste. Bewust is op dit dorp

ingezet omdat het hier de grootste kans van

slagen zou hebben, vinden Van der Sluis en

Kingma. Dit dorp ligt vrij dicht bij Leeuwarden

en staat van alle dorpen in Boarnsterhim het

meest onder invloed van de stad. De mensen

zijn er meer gewend, de gemeenschap is

minder in zichzelf gekeerd dan sommige

andere dorpen.

Ook in Aldeboarn is een gecombineerde

opvang van start gegaan. Deze vorm van

kinderopvang en peuterspeelzaal is in

Terherne en ook in Jirnsum in voorbereiding.

Van der Sluis: “Aldeboarn is een interessant

experiment. Hier is een jaar van voorberei-

dingen aan voorafgegaan. De aanloop-

periode was lang en intensief. Het kostte tijd

om het dorp te doordringen van de meer-

waarde van een gecombineerde opvang,

maar het is gelukt. Het kostte tijd dwars-

verbanden te maken.” 

Die dwarsverbanden zijn cruciaal, licht

Kingma toe: “De dorpen zien een teruggang

in het verenigingsleven. Deze problematiek

speelt ook in de dorpshuizen. Ze zoeken

nieuwe gebruikers. De peuterspeelzaal kan

als enige gebruiker van een accommodatie

de huurprijs vaak niet alleen aan. We hebben

met de grootste moeite een multifunctionele

opvang in het dorpshuis gekregen. De ruimte

van de peuterspeelzaal die er al was, wordt

nu ook gebruikt voor het kinderdagverblijf

en de buitenschoolse opvang.

Tussenschoolse opvang moet nog worden

opgezet.” 

Deze projectvoorbeelden stralen inmiddels

uit naar andere dorpen. Dorpsbelang Jirnsum

heeft uit eigen beweging contact gezocht.

“Ze vroegen of we ook niet zoiets bij hen in

het dorpshuis zouden kunnen organiseren.

We zijn intussen in gesprek met de

peuterspeelzaal daar. Ze zijn bij ons geweest

en waren heel positief. Nu is het afwachten”,

zegt Kingma, die er beslist geen druk op wil

zetten. Hij kent zijn Friezen. Ze kijken eerst

de kat wat uit de boom. “Vaak gaat het hier

zo van: moet dat nou? Maar als het er

eenmaal is, loopt het als een trein.” Op dat

punt is het project in sommige dorpen

aangeland. Het gaat goed, oordeelt

emancipatiemedewerker Van der Sluis.

“Het geeft een goed gevoel.” 

Project Dagindeling, gemeente Boarnsterhim

Postbus 40, 9000 AA Grou

contactpersoon: Saskia G.N. van der Sluis

t 0566 629 283



16Elke zomer staat een weekend lang het akkerbouwbedrijf van

Jaap Verseput in het Zeeuwse Zonnemaire op z’n kop. Het gonst er van de

mensen. Performers uit de hele wereld treden er op tijdens het

boerderijfestival Zonnemaire Buitengewoon. West-Afrikaanse muziek,

theater, opera, dans, jazz, poëzie, breakdance, een cello-octet en een

bijzondere toiletjuffrouw, het is er allemaal en nog veel meer. Elke twee

jaar organiseert Stichting Zonnemaire Buitengewoon bovendien een

beeldende-kunstroute langs, en soms tot in de akkers.

Jaap Verseput





Hij doet het omdat hij het niet laten

kan, maar ook omdat het eiland

Schouwen-Duiveland cultureel weinig te

bieden heeft. Als je iets wilt moet je het

zelf organiseren. En dat doet de alt-

saxofoon spelende akkerbouwer Jaap

Verseput met verve. Duizenden mensen

komen jaarlijks op zijn boerderijfestival

Zonnemaire Buitengewoon af. Zijn doel,

interessante en spannende kruisingen

laten ontstaan tussen cultuur en platte-

land, heeft hij ruimschoots

verwezenlijkt.

In de poëziekapel in de bloemrijke akkerrand

langs een graanveld draagt de markante

dichter Guillaume Pool met luide en

krachtige stem zijn gedichten voor. Mensen

luisteren geboeid, ín de kapel en buiten in de

zon. Kinderen spelen in het graan. Even

verderop in de aardappelschuur wil het

W.A.R.P. Ensemble beginnen, maar ze

hebben nog niet genoeg muziekstandaards.

Jaap Verseput komt binnen en informeert of

de belichting in de donkere ruimte goed is.

“Ja, hoor”, luidt het antwoord. En weg is

Verseput. Dan gaat de schuur dicht. W.A.R.P.,

een combinatie van klarinettisten, een cellist

en een percussionist, brengt zelfgecompo-

neerde muziek ten gehore. Het wordt een

speciaal concert, muziek vermengd met de

geur van diesel, aardappelen en grond.

Zingende dames

Overal is cultuur op het bedrijf. Al bij de

kassa staan zingende dames, en ook op het

erf, in de tuin, in hun huis waar een groep

nog even oefent, tot in de sanitaire voor-

zieningen met toiletjuffrouw Agaath op

knalroze sloffen, roze hoofddoek en wit

schort – overal is wel wat te zien, te horen of

te beleven.

Het platteland is niet mobiel – je kan het niet

oppakken en meenemen – zoals musici,

theatermakers, dansers, dichters en kunste-

naars dat wel zijn. Zo luidt het uitgangspunt

van Verseput. Artiesten hebben vernieuwing

en cultuur bij zich en verstuiven dat over de

wereld. Meestal doen ze dat in een stedelijke

omgeving, maar eigenlijk is het heel natuur-

lijk en vanzelfsprekend om hen uit te

nodigen op de boerderij, op het platteland

en te kijken wat er voor interessante en

wellicht spannende nieuwe kruisingen

ontstaan.

Dit soort kruisingen ontstaat daadwerkelijk,

ziet de akkerbouwer met eigen ogen. “Een

heleboel mensen uit de omgeving komen

hier naartoe. Ook mensen die nooit naar een

schouwburg gaan. Wat daar te zien is,

bieden we hier aan. Dat werkt dus. Anders-

om werkt het ook: voor al die bezoekers uit

de stad en zeker ook de artiesten leg je het

platteland open. Het gaat me dus om de

combinatie. Niet alleen om de muziek en het

theater, maar ook om de locatie waar het

gehouden wordt en de vrienden die er zijn.

Dit alles is wat Zonnemaire Buitengewoon,

zo buitengewoon maakt.”

Eigenzinnig

Ook de programmering is buitengewoon – of

misschien is eigenzinnig wel een beter

woord. Die programmering doet Verseput

zelf, hij is altijd op zoek naar iets speciaals.

“Ik vind het prettig om het geheel in eigen

handen te hebben, om zelf keuzes te maken,

om het festival te maken zoals ik het zelf leuk

vind.” Aanvankelijk kende hij de wegen niet

precies, maar allengs raakt hij steeds meer

bekend in het cultuurwereldje. Ook krijgt hij

steeds meer spontane aanbiedingen van

artiestenbureaus. Geregeld bezoekt hij con-

certen, theatervoorstellingen en exposities.

Wat zoekt Verseput nou precies? Bekende

artiesten of bands? Niet per se. Het belang-

rijkst is dat het hém aanstaat. Geweldig vindt

hij het bijvoorbeeld dat hij Habib Koité en

Bamada heeft binnengehaald. “Dat is heel

bijzonder. Ze spelen in de hele wereld. Dat zij

nu bij mij spelen!”

Het festival is uitgegroeid tot een fenomeen

met landelijke uitstraling. Trok het de eerste

keer zo’n negenhonderd mensen, waar

Verseput al door was overdonderd, nu zijn

de hoofden niet meer te tellen. Ongeveer

vijftienhonderd? Verseput weet het ook niet

precies, maar het zijn er veel. En toch ook

niet te veel, vindt Verseput. Iedereen kan nog

vooraan bij een optreden komen. Het is

gezellig druk. De akkerbouwer annex festival-

directeur is tevreden.

Tot vorig jaar heeft hij nooit een inkomen uit

het festival kunnen halen, hij moest er zelfs

op toeleggen. Verseput zag het maar als

leergeld. Nu hij zichzelf een professional

noemt, wordt het anders. Mogelijk dat hij dit

jaar voor het eerst iets aan het festival

overhoudt. “Het ziet er behoorlijk goed uit.

De eindrekening moet ik nog maken, maar

wellicht dat er een bescheiden loontje in zit.”

De financiële basis is gelegd. Kijkt hij naar de
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totale omzet van het festival, dan is dat al

een kwart of eenderde van de omzet van het

akkerbouwbedrijf. “Er gaat steeds meer geld

in om. Het is ongelofelijk wat er in Neder-

land aan cultuur wordt uitgegeven. Ik zie

daarom voor het platteland enorme

mogelijkheden.”

Van die mogelijkheden maakt Verseput ook

gebruik bij zijn andere grote kunstproject:

een tweejaarlijkse beeldende-kunstroute op

zijn land en dat van zijn buren. Het thema,

hoe kan het anders, beeldt altijd de relatie

tussen cultuur en platteland uit. Vorige

thema’s waren: Vogelverschrikken is een

kunst, Verrassende gewassen, Een picknick

van aardappel tot zee. De route van vorig

jaar had als thema Animal farm naar het

boek van George Orwell, volgens Verseput

nog steeds een actueel thema dat hij

bedacht samen met kunstkenner Willem van

Gogh. Twintig kunstenaars leverden hun

werken voor de route middenin het tarwe-

veld. Van bovenaf gezien had het wandelpad

de vorm van een Zeeuws paard. Het idee

voor volgend jaar ligt al klaar. “Dat van over

drie jaar zelfs ook. Kunstenaars komen zelf

onderwerpen aandragen. Aan ideeën geen

gebrek. Samen werken we ze uit.”

Enorm leuk

Vanzelfsprekend kan Verseput de organisatie

van zo’n omvangrijk festival en de beelden-

route nooit in z’n eentje aan. In de stichting

Zonnemaire Buitengewoon staan vier

anderen hem bij. Het hele jaar door is er wat

te doen. “Het is een veelomvattend project.

Je hebt te maken met publiciteit, het contrac-

teren van de groepen, de prijsbepaling van

de kaartjes, het aanvragen van subsidies, het

bijeenhalen van sponsors, et cetera. Het is

niet niks, maar ik vind het enorm leuk. Je

doet ontzettend veel ervaring op. Je wordt er

handig in en op den duur ben je een

professional. Dat merk ik bijvoorbeeld bij de

onderhandeling over subsidies. Dan kun je

laten zien wat je kunt.” 

Subsidies en sponsorgeld binnenhalen gaat

hem goed af. “Provinciaal en ook landelijk

vinden ze het te gek, die combinatie van

cultuur en platteland.” Op het programma en

zijn site www.zonnemaire.com prijken dan

ook veel sponsoren, kleine en grote bedrijven

en allerlei subsidieverstrekkers uit de culturele

hoek.

Tijdens het festival loopt Verseput als

organisator druk heen en weer, bijgestaan

door zeventig tot tachtig vrijwilligers. Rustig

een uurtje luisteren of kijken, zit er voor

hem niet in. Echt erg vindt de akkerbouwer

het niet. “Ik heb ervan kunnen genieten,

vooral omdat de organisatie zo mooi ging.”

Verseput geniet ook van de waardering die

hij krijgt. Dat kan hij veel minder zeggen van

het agrarisch ondernemerschap. “Ik ben ook

heel graag boer, maar de waardering die je

als voedselproducent krijgt is helaas laag.” 

Achteraf kan hij nog wel iets van het festival

zien, op video. “Al die audio- en video-

opnames van alle zeven festivals vormen een

enorm bezit, een soort schatkist. Met het

materiaal ga ik aan de slag. Ik kan het zelf

digitaal monteren”. Zo komt er elk jaar iets

extra’s. Nu een film, vorig jaar een fotoboek.

“Ik wil nog zoveel.” 

Denkproces

Zijn ideeën zet hij ook op andere terreinen

in. Stichting Zonnemaire Buitengewoon is

meer gaan doen dan het organiseren van

festivals en kunstroutes. Het is uitgegroeid

tot een podium, platform en denktank.

“Ik wil niet jaren achtereen hetzelfde doen.

Om de zoveel tijd wil ik verandering.” Zo

heeft hij samen met Stichting Zonnestraal

het plan opgevat om in de regio

picknickplekken te laten ontwerpen door

kunstenaars. Stichting Zonnestraal is een

samenwerkingsverband van akkerbouwers

die met akkerrandenbeheer een bijdrage

leveren aan natuur en landschapselementen.

Op het 86 hectare grote traditionele bedrijf

van Verseput zijn ook alle randen van de

akkers met aardappels, graan, bieten, uien

en knolselderij omzoomd door een brede

rand bloemen. “Ook heb ik meegeholpen

met het denkproces van Zonnestraal over

het akkerrand-adoptieplan. Het idee is om

burgers te laten bijdragen aan een kleurrijk

accent in het agrarische landschap. Je kunt

denken: wat heb je nou aan adoptie van een

stukje akkerland ergens in het land. Maar

dat kun je ook denken van een concert. Als

het is afgelopen, wat heb je dan? Het is de

beleving die je hebt gehad.”

Stichting Zonnemaire Buitengewoon

Schapenweg 1

4316 PK Zonnemaire Zld

t 0111 401 203

e zobuvers@euronet.nl

i www.zonnemaire.com
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Ministerie van Landbouw, Natuurbeheer en

Visserij

Postbus 20401, 2500 EK Den Haag

contactpersoon emancipatie Mique Huijbregts

t 070 378 4611

Regiodirectie Noord

Postbus 30032, 9700 RM Groningen

contactpersoon emancipatie Marjan Datema

t 050 599 2325

Regiodirectie Noordwest

Postbus 603, 1110 AP Diemen-Zuid

contactpersoon emancipatie Jan Stoop

t 020 495 3172

Regiodirectie Oost

Postbus 554, 7400 AN Deventer

contactpersoon emancipatie

Barbara Wartena-van Eyndhoven

t 0570 668 874

Regiodirectie Zuidwest

Postbus 1167, 3300 BD Dordrecht

contactpersoon emancipatie Joke Timmers

t 078 639 5421

Regiodirectie Zuid

Postbus 6111

5600 HC Eindhoven

contactpersoon emancipatie Agatha Spierings

t 040 232 9113

Expertisecentrum LNV

Postbus 482

6710 BL Ede

contactpersoon emancipatie Dineke van Zwieten

t 0318 671 458
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Mensen die met groot enthousiasme

initiatieven of activiteiten opzetten, voor

zichzelf en vaker nog voor anderen. 

Mensen die hun steentje bijdragen aan de

kwaliteit van hun leefomgeving. 

Boeren, boerinnen, plattelandbewoners en

stedelingen die een vonkje laten

overspringen op anderen. Allemaal mensen

die ‘buiten’ iets doen en het vaak zo

‘gewoon’ vinden. Ze staan symbool voor

nieuwe emancipatie. Een emancipatie voor

alle groepen in onze samenleving, die

recht doet aan verschillen in leefstijlen en

waarden. 

Dit beeldenboek illustreert hoe gevarieerd

en veelzijdig emancipatie kan zijn, en hoe

groot de diversiteit is op het platteland en

in de groene uitlopers van de stad. 

Voor het ministerie van Landbouw,

Natuurbeheer en Visserij markeert de

uitgave van dit boek de start van een

nieuw interactief beleidstraject en een

omslag in denken over emancipatie- en

plattelandsbeleid.






